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Vă place opera? Cuvântul ierarhului

Cine va fi sărutat o singură dată de Hristos, 
acela nu se mai desparte niciodată de El

† IOAN al Banatului 

Hristos l-a sărutat pe Toma, nu Toma L-a 
sărutat pe Hristos. Vedeți, așa se întâmplă 

și cu cei ce vin la biserică. Hristos ne sărută pe noi, 
nu noi pe El. Doamne, câte păcate port în viața 
mea! Oare mai este loc curat pe fața mea, pe frun-
tea mea? Măcar acela să fie curat, unde să pui Tu 
sfintele Tale buze! Suntem plini de păcate. Măcar 
pe frunte, unde ne-a miruit preotul cu Sfântul și 
marele mir la Botez, măcar locul acela să-l lăsăm neîntinat ca să-Și 
pună Hristos și Maica Domnului buzele, să ne sărute!

După ce Toma recunoaște dumnezeirea și învierea Fiului 
lui Dumnezeu, Mântuitorul mai rostește un cuvânt extraordi-
nar. Rostește a zecea Fericire: „Fericiți sunt cei ce n-au văzut și 
au crezut!” Fericirea aceasta ni se adresează nouă tuturor, care 
n-am fost contemporan cu Toma. Și eu zic: „Sfinte Apostole 
Toma, îți mulțumesc că L-ai întrebat tu și în locul meu pe Hris-
tos!” Răspunsul a fost și pentru mine, și pentru toți credincioșii: 
„Fericiți sunt cei ce n-au văzut și au crezut!” În zilele de astăzi, 
Hristos spune tuturor celor prezenți la biserică, în sfintele sărbători 
și duminica, le spune că sunt fericiți. Oare le mai spune cineva pe 
Pământ că sunt fericiți? Nu le spune nimeni. Singurul care dorește 
oamenilor fericirea veșnică este Hristos, Fiul lui Dumnezeu.

Iată, Toma n-a crezut cele spuse de ceilalți Apostoli și a vrut 
să aibă o experiență personală: el cu Hristos. Experiența aceasta a 
făcut-o și pentru mine. Poate că nici eu nu credeam, dacă nu L-ar 
fi întrebat Toma pe Hristos și în locul meu. Să nu fie printre noi - 
și din nefericire există și lucrul acesta - de exemplul se adresează 
mamele copiilor, atunci când trag clopotele bisericilor: „Dragul 
mamei, vino la biserică cu mama!” „Ei, nu merg, mamă, mergi tu 
și roagă-te și pentru mine!”

Îndemn credincioșii să spună copiilor și fraților să vină să 
aibă și ei mângâierea lui Toma; să vină și ei la biserică, să aibă 
și ei experiența directă cu Hristos. Nu-i suficient să vină mama la 
biserică și copilul să rămână, duminica, la alte lucruri nepotrivite. 
De aceea, luați-vă copiii, să vină și ei unde a venit Toma și să aibă 
experiență cu Hristos, Fiul lui Dumnezeu, în mod personal! Cine 
va fi sărutat o singură dată de Hristos, acela nu se mai despar-
te niciodată de El. Oare v-ați mai trăda credința pe care o aveți?  
Să n-o trădați, să nu sărutați ca Iuda pe Hristos, ci lăsați-vă sărutat 
de El!

Având în vedere această stare de îndoială prin care a trecut 
Apostolul Toma, începând de astăzi, dacă o să mă întrebe cineva: 
„Părinte, cum te cheamă?”, am să răspund: „Pe mine, mă cheamă 
Toma Ioan, pentru că și eu m-am îndoit în credința mea. M-am în-
doit, în viața mea, de puterea și de bunătatea lui Dumnezeu, m-am 
îndoit de multa necredință și, prin ușile închise, venit-a Dumne-
zeu și la mine, să mă cheme la slujirea Sa!” Așa că spun oricărui 
credincios: Dacă v-ați îndoit vreodată în credința și în puterea lui 
Dumnezeu, când o să vă întrebe cineva: „Cum te cheamă, frate?” 
să spui că te cheamă Toma Vasile; „Cum te cheamă soră?”, să spui 
că te cheamă Tomaida Floarea. Să recunoaștem toți, în fața Sfân-
tului Altar și la sfânta spovedanie, că avem câte ceva din Toma, de 
aceea să ne asumăm și acest păcat al îndoielii!
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Deosebit de apreciată pentru timbrul special al vocii şi inteligenţa 
fantastică în interpretare, însoţite de o sensibilitate şi forţă de 

expresie absolut extraordinare, „Ruxandra Donose întruchipează întru 
totul frumuseţea cunoscută în istorie”, afirma la un moment dat criticul 
american Mark Ronan, despre una dintre cele mai remarcabile voci ale 
scenei lirice actuale. Glasul ei de excepție reuşeşte să captiveze prin 
abordarea oricărui repertoriu: de la baroc la romantic şi contemporan. 
Personalitate artistică de mare complexitate, ea este cunoscută pentru 
roluri importante precum cel al Charlottei din opera „Werther” de Jules 
Massenet sau rolul titular din „Carmen” de Georges Bizet. De asemenea, 
marile scene ale lumii găzduiesc rolurile sale masculine, în travesti, in-
terpretate magistral, precum Cherubino din „Nunta lui Figaro” de W.A. 
Mozart, Sesto din „La Clemenza di Tito” și Idamante din „Idomeneo”.
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MONEASA
AradSă dea Dumnezeu ca cineva, adunând jurnalul „Banatul“ foaie după foaie, după ce se vor aduna cu sutele, cu miile, să spună: Aceasta este Biblia Banatului!

† IOAN

Slujire chiriarhală în Duminica Tuturor Sfinților la Schitul de la Moneasa
Iustin POPOVICI

 Pagină coordonată de Mircea Cristian ARON

Primăria comunei Mo-
neasa, prin intervenția 

domnului primar Ioan Nuțu 
Herbei, a primit o donație din  
partea Primăriei orașului Heim-
sheim din Germania, constând 
într-o autospecială de stingere 
a incendiilor, dotată cu toate 
echipamentele necesare pentru 
intervenții în cazuri de accidente, 
calamități naturale și incendii.

Pe această cale mulțumim 
tuturor celor care s-au implicat 
în aceasta acțiune prin donare 
și transport în condiții bune a 
autospecialei de pompieri. 

Această donație conferă 
cetățenilor comunei Moneasa un 
plus de încredere în acționarea 
promptă a personalului Primăriei 
comunei Moneasa în caz de 
situații speciale.

În data de 11 iunie, la cea de-a III-
a ediție a concursului „Aradul 

ieri, astăzi, mâine“, elevul Andrei Stan, 
de la Școala Gimnazială „Gheorghe 
Groza“ din Moneasa, a obținut Premiul 
III și Mențiune. 

Felicitări, Andrei! Ai făcut cinste 
școlii noastre și comunității Moneasa!

Începe-ți vacanța cu o carte care îți va satisface curiozi-
tatea și va completa aventura sau liniștea vacanței tale: 

„Hoinăreanu“ de Ionuț Condruz.
„Hoinăreanu“ aduce în prim-plan peripețiile amuzante ale 

protagonistului în câteva orașe din România, printre care Cluj, 
Iași, Timișoara sau Craiova. 

Atât fin observator, cât și povestitor al întâmplărilor prin 
care trece, Hoinăreanu scoate în evidență cu măiestrie și haz 
cele mai comune defecte umane, dar și obiceiurile și atitudinile 
tipice românești. 

Ardelenii, moldovenii sau oltenii 
sunt surprinși în ipostaze uneori com-
ice, alteori grotești, iar absurdul vieții 
se îmbină cu momente de sarcasm și 
ironie.

„Hoinăreanu“ este o poveste 
vie, plină de bucurii, tristeți, zâmbete 
și temeri la care cititorul este invi-
tat să ia parte alături de protagonist. 
Cartea reușește să surprindă într-un 
mod realist și plin de haz societatea 
românească.

Duminica întâi după Rusalii este dedicată tuturor Sfinților, 
începând de la ucenicii Mântuitorului și ajungând la sfinții 

din zilele noastre care, împreună,  sunt mijlocitori către Părintele 
Ceresc pentru noi, oamenii.

Înaltpreasfințitul Părinte Arhiepiscop Timotei a răspuns invitației 
obștii Schitului cu hramul Sfinților Apostoli Petru și Pavel din locali-
tatea Moneasa.

Așezată într-un loc pitoresc, la poalele Munților Codru Moma, 
Moneasa este și o stațiune balneoclimaterică 
de interes național și cu o istorie și o tradiție 
de renume.

Schitul Moneasa cu hramul menționat 
anterior are o frumoasă biserică din lemn 
de brad începută în anul 2009 și finalizată în 
2011, prin ajutorul și osteneala unor oameni 
de bună credință.

Fiind deci sub pecetea sărbătorii de 
ieri (a Sfinților Apostoli Petru și Pavel n.r.), 
Ierarhul a săvârșit Sfânta și Dumnezeias-
ca Liturghie în altarul de vară al schitului,  
alături de un sobor de preoți și diaconi, din 

care a făcut parte și Părintele Beni Ioja, Protopopul Sebișului.
În cuvântul de învățătură,  Înaltpreasfinția Sa a vorbit despre ,,So-

borul apostolic” (în baza citirilor scripturistice: Evrei 11și12; Matei 
10 și 19), adică sărbătorirea întregii adunări apostolice – a celor 12 și 
a celor 70 – având în vedere și coincidența cu prima Duminică după 
Rusalii sau a Tuturor Sfinților, referindu-se la mărturia creștină în 
lume în vederea mântuirii tuturor credincioșilor, credința și faptele 
bune, urmarea lui Hristos, aducând în istoria bisericească cerul pe 

pământ, cum mărturisește și imnografia 
zilei. Totodată, Chiriarhul a evidențiat,  pe 
de-o parte, rolul Sfinților în viața noastră,  
ca mijlocitori între Dumnezeu și om, iar, 
pe de cealaltă parte,  chemarea martirică 
la care au răspuns cei doi mari piloni ai 
creștinătății,  Sfântul Apostol Petru și  Sfân-
tul Apostol Pavel.

Totodată,  sărbătoarea de la Schitul 
Moneasa s-a încheiat cu o agapă comună,  
prin care cei prezenți au simțit harul lui 
Dumnezeu revărsat peste credincioșii Săi și 
peste întreaga lor viață.

Donație pentru comuna 
Moneasa

Rubrica școlii
Elevi cu care ne mândrim

Vă recomandăm să citiți
Hoinăreanu
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 Pagină coordonată de Ramona MIHEȚ

TimișSă dea Dumnezeu ca cineva, adunând jurnalul „Banatul“ foaie după foaie, după ce se vor aduna cu sutele, cu miile, să spună: Aceasta este Biblia Banatului!
† IOAN

FAGET
(

Așezări din Țara Făgetului - SĂCENI
 Prof. dr. Dumitru TOMONI  

Restituiri făgețene - XLII

din care 181 români; în 1900 avea 45 case și 240 
locuitori, din care 230 români; în 1910 avea 46 case 
și 406 locuitori, din care 202 români; în 1930 avea 
449 locuitori, din care 196 români; în 1992 avea 
226 locuitori, din care 169 români; în 2002 avea 
245 locuitori, din care 170 români; în 2011 avea 201 
locuitori, din care 157 români.

Din punct de vedere administrativ, în secolele XV-XVI făcea 
parte din districtul Bujor, la sfârșitul secolului al XVII-lea din 
districtul Făgetului, după instaurarea stăpânirii habsburgice în Banat 
aparținea districtului Lugoj și cercului administrativ Făget, în 1781 
făcea parte din comitatul Caraș, plasa Bulci, iar după 1881 din 
comitatul Caraș-Severin, plasa Făget. De la 1919 face parte din județul 
Caraș-Severin, plasa Făget, secretariatul cercual Bujor, iar după 1925 

din judeţul Severin, plasa Făget. Din anul 
1950, după aplicarea legii de regionalizare 
și raionare administrativă a României făcea 
parte din comuna Bujor, iar după înființarea 
raionului Făget făcea parte din acest raion. 
Din anul 1968, când în baza noii legii 
de împărțire administrativ-teritorială nr. 
2/1968 sunt desființate raioanele și regiunile 
și se înființează județul Timiș, satul Săceni 
din comuna Traian Vuia, face parte din acest 

județ, situație ce se menține și astăzi.
Prima biserică de lemn a fost construită în anul 1791, iar actuala 

biserică în anul 1937. După anul 1774 copiii din Săceni învățau la 
școala confesională din Bujoru, iar la începutul sec. al XVIII-lea la 
școala din localitate.

Pe sub cămaşă iarba-i mai tare decât dinţii,
Mai tare ca uitarea şi spaima de tumult;
Pe la genunchi cu zgomot se-aud urcând părinţii
Spre ochii mei pe care nu i-au văzut de mult.
 
Ei, neiniţiaţii cu drumurile vaste,
Se rup mergând prin mine şi merg şi iar se rup.
Se odihneşte mama pe una dintre coaste
şi tata-njură anii ce mi-au trecut prin trup.

Se situează în estul judeţului Timiş, în stânga râului Săraz, la 
17 km vest de oraşul Făget şi 20 km nord-est de municipiul 

Lugoj. Este accesibil de pe drumul naţional DN 68A, de care se leagă 
printr-un drum comunal în lungime de 2 km. Se învecinează la nord-
est cu Traian Vuia, la est cu Surducu Mic, la sud-est cu Botineşti, la 
sud cu Sărăzani şi la nord-vest cu Sudriaș.

Prima atestare documentară a Săceniului datează din anul 
1596, când Sigismund Báthory donează satul lui Stefan Josika. 
Peste trei ani, principele Andrei Báthory donează satele Săceni, 
Sărăzani, Bârna etc., situate în districtul Bujor, comitatul Hunedoara, 
lui Sigismund Sarmasági, care în 1607 le amanetează lui Pavel 
Kereztesi. Conscrierea austriacă din 1717 consemnează satul cu 
numele Sezsany, având 15 case şi aparţinând districtului Făget. În 
secolul al XVIII-lea satul devine proprietate erarială, iar în anul 1872 
proprietatea lui Ignație Weisz și a fraților 
Malenitza.

La începutul sec. al XX-lea autorităţile 
maghiare au colonizat mai multe familii de  
maghiari şi, după câţiva ani, aceştia au deve-
nit majoritari. După cel de-al Doilea Război 
Mondial, maghiarii încep să părăsească 
localitatea şi românii redevin majoritari.

De-a lungul anilor, satul a fost 
consemnat în diferite forme: 1596 Zochien, 
1599 Zechien, 1607 Zecheyen, 1717 Sezsany, 1818 Szetsen, 1828 
Szecsan (Fânyes), 1913 Kisszécsény. În anul 1554 satul Săceni avea 
10 case impozabile, în 1569, 10 case, în 1579, 8 case, în 1717, 15 
case și în 1776, 91 de case. În anul 1869 avea 117 de case și 204 
locuitori, din care 192 români, în 1880 avea 38 case și 184 locuitori, 

Tinere condeie
Luna în care natura explodează în culori vibrante

     Cornelia BRATu, elevă a Liceului Teoretic „Traian Vuia“ Faget

Luna iulie, a șaptea lună a anului în calendarul gregorian, este unul dintre 
cele mai plăcute și așteptate momente ale anului. Este o lună în care natura 

explodează în culori vibrante și viața este plină de energie și entuziasm.
Unul dintre motivele pentru care luna iulie este atât de specială este acela că se află în mijlocul 

verii, momentul perfect pentru a ne bucura de zilele lungi și de soarele strălucitor. Este vara în 
toată splendoarea ei, cu temperaturi ridicate și o mulțime de activități în aer liber, în care ne putem 
bucura de frumusețea naturii. Pe lângă vremea frumoasă, luna iulie este și momentul perfect 
pentru a călători sau a petrece timpul cu cei dragi. Vacanțele de vară sunt în toi, iar mulți oameni 
aleg să își petreacă concediul în destinații exotice sau să exploreze locuri noi și interesante.

Tot în luna iulie are loc unul dintre cele mai importante sărbători religioase, Sfântul Ilie. 
Aceasta este o zi în care tradițiile și obiceiurile populare sunt respectate în mod special, iar oamenii 
se bucură de momente frumoase împreună cu familia și prietenii.

Un alt motiv pentru care luna iulie este atât de iubită este că în această perioadă se desfășoară 
numeroase festivaluri și evenimente culturale. De la concerte în aer liber la târguri tradiționale și 
expoziții de artă, există întotdeauna ceva de făcut în luna iulie.

În concluzie, luna iulie este un moment minunat în care să ne bucurăm de viață, de natură 
și de timpul petrecut alături de cei dragi. Este o perioadă plină de energie și entuziasm, care ne 
încântă cu frumusețea ei și ne oferă ocazia să ne relaxăm și să ne reîncărcăm bateriile, pentru a 
face față cu zâmbetul pe buze tuturor provocărilor viitoare.

Din albumul recunoștinței 
făgețene

Mulțumesc, scrie distinsul prof.
dr. Dumitru Tomoni pe pagina sa de 
facebook, olarului Alin Andraș, singurul 
olar activ din Țara Făgetului, pentru 
cârceagul donat Muzeului de Istorie și 
Etnografie Făget!

Mari poeți ai Țării Banatului – Damian uRECHE
Părinții

Se miră trist bătrânii şi nu-nţeleg ideea,
Şi eu abia sub frunte sunt gata să-i aştept,
Şi inima aceea azi nu mai e aceea,
Pe care ei cu margini de cer mi-au pus-o-n piept.
 
Şi nu mai sunt aceia nici umerii ce-apasă,  
Nici tâmplele, nici ochii ce nu mi-i pot vedea.  
Nedând de mine, bunii se-ntorc pe iarbă-acasă,
Şi creşte iarbă multă pe sub cămaşa mea !
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JIMBOLIA
TimișSă dea Dumnezeu ca cineva, adunând jurnalul „Banatul“ foaie după foaie, după ce se vor aduna cu sutele, cu miile, să spună: Aceasta este Biblia Banatului!

† IOAN

Pagină realizată de Silviu LAZĂR

Invitație la celebrarea unui sfert de veac de activitate a Corului 
„Floris“ din Jimbolia

Au demarat lucrările de reabilitare 
pe străzile Griviței, Salcâmilor și 

Traian Grozăvescu din cadrul proiectului 
„Modernizare străzi în orașul Jimbolia”.

Valoarea totală a proiectului se 
ridică la 19.315.350 lei și este finanțat 
prin intermediul Programului Național 
de Investiții „Anghel Saligny” și din 
bugetul local. Proiectul de modernizare a 
străzilor vizează reabilitarea, extinderea și 
îmbunătățirea a peste 15 km de străzi din 
cartierele Abator, Futok, Rapova și Locul 
Târgului. 

La celebrarea unui sfert de veac de activitate a Corului „Floris“ din Jimbolia au 
fostfi prezente corurile „Ion Românu“ al Filarmonicii „Banatul“ din Timișoara, 

„Kornelije Stankovič“ din Kikinda și „Mórahalmi Parasztkórus“ din Mórahalom.
Evenimentul a avut loc duminica, 19 mai 2024, de la ora 16.00, la Casa de Cultură 

a orașului Jimbolia. 
Celebrarea celor 25 de ani de activitate a fost susținută de Primăria orașului Jim-

bolia și Consiliului Local al orașului Jimbolia. Proiectul cultural este cofinanțat de 
Consiliul Județean Timiș prin Programul TimCultura 2024.

Darius Adrian POSTELNICU - Primar al orașului Jimbolia
„Lucrările de reabilitare sunt plani-

ficate să se desfășoare pe parcursul 
următoarelor 12 luni și pe această cale 
fac un apel către cetățeni să manifeste 
răbdare și înțelegere pe durata desfășurării 
acestora.

Doresc să subliniez faptul că acest 
obiectiv de investiții reprezintă un pas  
important către modernizarea infra-
structurii rutiere și dezvoltarea durabilă 
a comunității noastre“, a spus primarul 
orașului Jimbolia, domnul Darius Adrian 
Postelnicu.

„Acest obiectiv de investiții reprezintă un pas important către modernizarea
infrastructurii rutiere și dezvoltarea durabilă a comunității noastre!“

Primăria Jimbolia continuă investițiile pentru 
calitatea vieții, pentru confortul și siguranța 

locuitorilor acestei zone.

„Doresc să vă anunț că au început lucrările de ex-
tindere a rețelei de gaz în cartierele Rapova și Abator, 
pe o lungime de peste 3 km! 

Am profitat de oportunitățile legislative disponi-
bile și am inițiat finanțarea acestui proiect important 
din bugetul local. 

Această investiție va aduce mai mult confort și 
siguranță locuitorilor din aceste zone, îmbunătățind 
considerabil calitatea vieții“, a declarat edilul orașului 
Jimbolia.

Au început lucrările de extindere a 
rețelei de gaz în cartierele 

Rapova și Abator
Sărbătoarea de final de clasa a VIII-a la Școala Gimnazială 

din Jimbolia 

Finalul clasei a VIII-a este întotdeauna un moment special în viața fiecărui 
elev. La Școala Gimnazială din Jimbolia, această ocazie a fost marcată 

de o ceremonie tradițională în care elevii 
de clasa a VIII-a au predat cheia școlii 
colegilor mai mici din clasa a VII-a. 

Evenimentul, desfășurat într-o atmos-
feră festivă și plină de emoție, a simbolizat 
nu doar sfârșitul unui capitol important, ci 
și începutul unei noi etape pentru toți cei 
implicați.

Le urăm mult succes în continuare 
tinerilor absolvenți și suntem convinși că 
vor avea un viitor strălucit!

SVSU Jimbolia a câștigat 
etapa județeană la concursul 

serviciilor voluntare pentru situații 
de urgență! 

Felicitări tuturor pentru devo-
tamentul și profesionalismul arătat în 
cadrul competiției! Acest succes nu  
este doar o victorie pentru echipa noas- 
tră, ci și o mărturie a spiritului puter- 
nic și a angajamentului față de sigu-
ranța și binele comunității noastre. 

Mulțumim fiecărui membru al 
echipei pentru curajul și dedicarea 
lor. Sunteți adevărați campioni și un 
exemplu de urmat pentru noi toți!

Felicitări, SVSu Jimbolia!
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VERMES
,

Pagină coordonată de prof. Rodica DOBRA

„Le transmit locuitorilor noștri că suntem dedicați să le oferim un mediu de viață cât 
mai bun, cu servicii publice de calitate și o infrastructură modernă!“

Tata
KIS-MuȚu  

Ana-Erzsebet

Rubrica de vacanță

Dragi elevi, știați că oamenii de știință adună tot mai 
multe dovezi în jurul ideii care este greu de accep-

tat, dacă au conștiință animalele?
Ei bine, profesorul Lars Chittka, de la Universitatea 

Queen Mary din Londra, a lucrat la multe dintre cele mai 
importante studii privind inteligența albinelor. „Dacă al-
binele sunt atât de inteligente, poate că pot gândi și simți  
ceva, ceea ce reprezintă elementele de bază ale conștiinței”, 
spune el.

Experimentele profesorului Chittka au arătat că albi-
nele își modificau comportamentul în urma unui incident 
traumatic și păreau să fie capabile să se joace, rostogolind 
mici bile de lemn, ceea ce, spune el, părea să le placă ca 
activitate.

Aceste rezultate l-au convins pe unul dintre cei mai 
influenți și respectați oameni de știință din domeniul 
cercetării animalelor să facă această declarație puternică, 
dură și controversată: „Având în vedere toate dovezile exis-
tente, este foarte probabil ca albinele să fie conștiente”.

Bună ziua, domnule primar! Mulțu-
mesc că ați acceptat să îmi acordați acest 
interviu! Îmi puteți spune care sunt prin-

cipalele priorități pe care le aveți pentru comuna dumneavoastră?
Buna ziua! Cu mare plăcere vă pot spune că una dintre prin-

cipalele noastre priorități este dezvoltarea infrastructurii locale. 
Suntem foarte interesați să modernizăm și să extindem rețeaua de 
drumuri, să îmbunătățim sistemul de alimentare cu apă și canalizare 
și să dezvoltăm locuri de agrement pentru comunitate.

Cum ați reușit, domnule primar, să obțineți finanțare pentru 
aceste proiecte atât de necesare comunei dumneavoastră?

Printr-o preocupare constantă, am reușit să obținem finanțare din 
diverse surse, atât de la fonduri europene, cât și de la bugetul local și 
de la guvern. Am depus proiecte bine documentate și am avut spriji-
nul unei echipe de specialiști care au lucrat la aceste dosare.

Care sunt cele mai mari provocări cu care vă confruntați în 
gestionarea comunei?

 Tinere condeie

Iată că în cadrul con-
cursului nostru „Tinere 

condeie”, poezia se alătură pro- 
zei. Din comuna Vermeș ne so-
sește această frumoasă poezie 
scrisă de o elevă cu origini ver-
meșene. Felicitări!

Ne-am interesat pentru dumneavoastră
 Cresc chiriile!

Marile orașe din țară continuă să 
atragă un număr semnificativ de  

chiriași, iar din acest motiv proprietarii au  
majorat plățile lunare pentru acestea. În pri-
mul rând, vorbim despre o diferență de circa 
50 de euro, potrivit unei analize realizată de 
o agenție imobiliară din România.

Un apartament cu două camere se 
închiriază în medie în Capitală, în acest an, 
cu 520 de euro pe lună, în timp ce anul tre-
cut chiria acestuia se estima la 450-470 de 
euro pe lună. În Cluj-Napoca, proprietățile 
se închiriază mai scump decât în Capitală. 
Vorbim despre o chirie de 350 de euro pen-
tru o garsonieră, iar un apartament cu două 
camere se închiriază cu 550 de euro. În 
Brașov o garsonieră este în acest an 320 de 
euro pe lună, iar la Constanța 300 de euro. 
La Timișoara plata lunară 
pentru o garsonieră este 300 
de euro, însă pentru un apar-
tament cu două camere, pro-
prietarii cer 450 de euro.

Atenție pe litoral!

Aproape 200 de magazine și restaurante de pe litoral au fost verificate 
de inspectorii sanitar-veterinari în ultima săptămână şi au fost date 

amenzi de peste 400.000 de lei. De asemenea, zeci de ki-
lograme de carne și produse lactate au fost retrase de la 
comercializare. A fost dispusă măsura de reţinere oficială/
sechestru pentru o cantitate de 64 de kg produse de origine 
animală (carne şi preparate din carne, peşte şi produse lac-
tate), care au fost dirijate către unităţi de neutralizare”, au 
transmis, după cum am aflat de la reprezentanţii ANSVSA.

Nu mai pot de dragul tău 
tu tata cu zâmbete 
Mi-ai adus fericire 
În casă cu zâmbete 
Trandafirul care mi l-ai daruit 
tu fericire mi-ai adus 
Cu bucurie ai venit 
în casa mea de vis 
Cu tine mi-am dorit 
Să petrec un răsărit 
Mi-ai adus o fericire
de nedescris

Ion Iacob Damian, vicepreședintele de Caraș-Severin al Asociației Primarilor din Banatul Istoric, așa cum 
era de așteptat, a recâștigat un nou mandat de primar. Spun „așa cum era de așteptat” și pentru că acest 

om a acordat și acordă o bună parte din viața sa comunității pe care o reprezintă cu cinste în peisajul Banatului 
montan. Firesc, deci, acum la un nou început de drum să-i solicit un scurt dialog.

Ion Iacob DAMIAN - Primar al comunei Vermeș

Una dintre cele mai mari provocări cu care ne confruntăm este 
lipsa resurselor financiare. Avem nevoie de mai multe fonduri pentru 
a putea implementa proiectele noastre de dezvoltare. De asemenea, 
gestionarea situațiilor de urgență, cum ar fi inundațiile sau alte dezas-
tre naturale, reprezintă o altă provocare importantă pentru noi.

Acum, la un nou început, care este mesajul dumneavoastră 
pentru locuitorii comunei dumneavoastră?

Le transmit locuitorilor noștri că suntem dedicați să le oferim 
un mediu de viață cât mai bun, cu servicii publice de calitate și o 
infrastructură modernă. Totodată, le mulțumesc pentru sprijinul acor-
dat și îi rog să fie activi în comunitate și să ne aducă sugestii și pro-
puneri pentru îmbunătățirea vieții în comună.

Mulțumim foarte mult pentru acest interviu și vă dorim succes 
în activitatea dumneavoastră!

Cu plăcere! Mulțumesc pentru interesul acordat și sunt cu drag 
la dispoziția dumneavoastră pentru orice informații suplimentare. O 
zi bună!

Vă vine să credeți?

Sondaj INSCOP pentru parla-
mentare: PSD, pe primul loc în 

intențiile de vot, urmat de PNL și AUR. 
Partidul Dianei Șoșoacă trece pragul.

Aproape 30% dintre românii chestionaţi în cadrul unui 
sondaj realizat de INSCOP la comanda News.ro au de-
clarat că ar vota cu PSD la alegerile parlamentare, 18,9% 
exprimându-se în favoarea PNL, iar 14,7% pentru AUR. 
Partidul SOS România, al Dianei Şoşoacă, ar obţine peste 6 
procente, situându-se peste pragul electoral de 5% necesar 
intrării în Legislativ. 64,2% dintre respondenţi afirmă că în 
mod sigur vor merge la vot.
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COSTEIU,

Pagină realizată de  Carmen Elena APOSTOL

Rubrica elevilor
Singura țară din lume care se 

întinde pe trei continente
Pe teritoriul ei există nu mai puțin de 

unsprezece fusuri orare. Din punct de 
vedere geografic, țările sunt împărțite pe șapte 
continente, fiecare având caracteristici geologice, geografice și 
culturale distincte. Majoritatea țărilor sunt limitate la un singur 
continent, iar unele se extind pe două. Totuși, există o excepție 
remarcabilă: Rusia, singura țară din lume care se întinde pe trei 
continente. Rusia este cea mai întinsă țară din lume, cu o suprafață de 
17.098.242 km², acoperind 11% din suprafața terestră a Pământului. 
Rusia se întinde pe Europa și Asia, fiind despărțită de Munții Ural, 
și atinge chiar și continentul american prin insulele Diomede 
din strâmtoarea Bering, care sunt formate din două insule mici: 
Marele Diomede (Rusia) și Micul Diomede (SUA). Aceste insule 
sunt despărțite de granița ruso-americană, care coincide cu linia 
internațională de schimbare a datei. Astfel, Rusia deține teritorii pe 
trei continente: Europa, Asia și America.

„Comuna noastră are oameni deosebiți și frumos educați!“
Petru CAREBIA - Primar al comunei Coșteiu

Am revenit în frumoasa comună Coșteiu, acolo unde, după cum era de așteptat, domnul Petru Carebia a fost 
reconfirmat în funcția de primar prin votul consătenilor săi. Iată de ce i-am solicitat și acest scurt interviu.

Domnule primar, vă aduc o știre nouă 
atunci când vă spun că niciun membru al 
Asociației Primarilor din Banatul Istoric, 
nu a pierdut mandatul la alegerile din 
această vară?

Era de așteptat, doamnă Apostol, pentru 
că Asociația Primarilor din Banatul Istoric 

și-a ales și își alege membrii pe sprânceană, cum se spune. Pe de altă 
parte, prin jurnalul său, cred că singurul de acest gen din țară, vorbesc 
de Jurnalul interregional Banatul, asociația își promovează admirabil 
valorile pe care se sprijină.

Sunteți, din câte cunosc, membru fondator al acestei asociații.
Mai mult, doamnă Carmen, sunt și gazda înființării ei!
Cum asta?
Păi aici, în sala mare a Casei de Cultură din comuna Coșteiu, într-o  

atmosferă de reală sărbătoare, s-a pus piatra de temelie a asociației de 
către zeci de primari veniți aici din patru județe în acest scop.

Felicitări!
Mulțumesc!
Aș dori, într-o viitoare întâlnire, să-mi vorbiți despre asta.
Cu plăcere!
Până atunci, vă întreb acum despre aceste alegeri abia încheiate…
În primul rând, doamnă Carmen, vreau să mulțumesc din suflet 

consătenilor mei pentru încrederea pe care mi-au acordat-o prin votul 

lor în aceste alegeri comunale. Este o onoare și o responsabilitate 
imensă să fiu reales primar al comunei Coșteiu și mă angajez să pun 
tot efortul și dedicarea în slujba comunității noastre.

Cum s-au desfășurat aceste alegeri din punctul de vedere al 
sportivității, ca să mă exprim astfel?

Bine, comuna noastră are oameni deosebiți și frumos educați, ast-
fel că și alegerile și campania propriu-zisă s-au desfășurat în limita 
bunului simț. Cel puțin așa o consider eu.

Domnule primar, aveți acum, după ce alegerile s-au încheiat, un 
mesaj pentru locuitorii comunei dumneavoastră?

Da, și fac acest lucru cu plăcere, asigurându-mi toți consătenii că 
voi lucra, ca și până acum, în mod transparent, eficient și responsabil 
pentru binele comunei noastre.

Aveți o prioritate?
Am ca prioritate dezvoltarea comunei în mod durabil, promova-

rea educației și culturii, îmbunătățirea infrastructurii și serviciilor pu-
blice, precum și susținerea mediului de afaceri local. Totodată, țin 
să invit pe fiecare dintre voi, dragi consăteni, să vă implicați activ în 
viața comunității noastre, să veniți cu idei, sugestii și feedback con-
structiv pentru a contribui la construirea unui comune mai bune pen-
tru toți locuitorii săi. Pornesc din nou pe acest drum al administrației, 
convins că împreună, cu sprijinul vostru, vom reuși să facem în co-
muna noastră progrese semnificative și să creăm un mediu în care 
fiecare să se simtă mândru că locuiește aici.

Pământul nu ne mai aparține!
Din top 100 cele mai mari firme care cultivă grâu, porumb şi 

floarea-soarelui în România, 40 au capital străin, majoritatea 
fiind din Italia, Danemarca şi Liban. „Sunt plătitori de taxe, sunt 
angajatori, sunt structuraţi şi au înţeles că pământul românesc este 
unt pe pâine”, spunea recent un analist pentru Mediafax. Cu o 
suprafaţă de teren agricol de 12,6 milioane de hectare, România se 
poziţionează pe locul VI în Uniunea Europeană. Deşi are cu 300.000 
de hectare mai puţin decât Polonia, România are o populaţie la 
jumătate faţă de această ţară, ceea ce înseamnă un potenţial agricol 
mult mai mare. Atrăgând investitori străini, din top 100 cele mai mari 
firme care cultivă grâu, porumb şi floarea-soarelui în România, cu 
o cifră de afaceri anuală, cumulată, de aproape 10 mld. lei, 40 au 
capital străin, arată o analiză a „ZF” făcută pe baza datelor oferite de 
Agenţia de Plăţi şi Intervenţie pentru Agricultură. În acest top au fost 
incluse companiile SA sau SRL, care au solicitat subvenţii în funcţie 
de suprafaţa pe care o lucrează, în campania 2023.

S-a schimbat legea din iunie 2024
Mulți români aleg să practice pescuitul recreativ la sfârșit de 

săptămână. Pe data de 3 iunie a fost publicată în Monitorul 
Oficial Legea 176/2024. Actul normativ aduce modificări în ceea ce 
privește amenzile. Printre prevederile importante ale legii se regăsesc 
și cele referitoare la pescuitul recreativ. Acesta este definit ca fiind 
pescuitul efectuat cu undița sau lanseta. El necesită un permis nominal, 
emis de administratorul resurselor acvatice vii sau de asociațiile de  
pescari recreativi pentru membrii lor. Dacă încalci prevederile legii  

pescuitului recreativ, poți primi amenzi conside-
rabile. Pentru început, dacă nu deții permisul de pes- 
cuit recreativ sau nu prezinți elementele de identi-
ficare solicitate în format letric sau electronic, poți 
fi amendat cu sume cuprinse între 1.000 - 1.500 lei.

Cine are carte e un fraier arogant
Ce mai veste-poveste, ne asigură scriitorul Florin 

Iaru într-un admirabil eseu. Suntem, poate (mai 
mult ca sigur), ultimii din Europa la carte. Și la școală, și 
pe piață. Nu cred că are rost să spun că mai mult de 80% din populație 
nu cumpără nici măcar una într-un an. După socoteala mea, cei care 
se învrednicesc să citească și să plătească sistematic nu-s mai mulți de 
200.000. Ei sunt cei care țin în viață industria asta și e de mirare că mai 
există. Dacă stăm strâmb și judecăm drept, nici nu-i poți cere unuia 
care obosește la școală să citească o jumătate de pagină de literatură, 
pe care nici nu o înțelege, să își continue chinul. La ce bun? Cărțile 
strică mintea și irosesc timpul. Păi, dacă nu stai să belești ochii pe 
niște rânduri de semne îmbârligate care seamănă cu o turmă risipită și 
năucă de oi negre, poți face o afacere, un gheșeft, ori poți încinge un 
chef la grătar cu pet-ul la picior. 47% din cetățeni, contemporanii și 
conaționalii noștri, trăiesc bine, râd, se distrează și se înmulțesc fără 
să treacă vreodată de prospectul unui aragaz sau al unui medicament. 
Da’ ce spun eu? Amicii mei medici îmi povestesc tot soiul de năzbâtii 
despre inși intoxicați, care ajung la spital taman pentru că nu au trecut 
de primul paragraf din prospectul unui medicament.
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Pagină realizată de prof. Maria RÎMPU

Ministerul Educației a anunțat lista școlilor din Timiș care 
sunt eligibile pentru finanțări PNRR

În calitate de coordonator de reforme și investiții finanțate prin PNRR, Min-
isterul Educației a lansat în această săptămână apelul de proiecte „Schema 

de granturi PNRAS – Runda a II-a (seria a III-a)”, finanțat prin Planul Național de 
Redresare și Reziliență – Componenta C15: Educație. Apelul de proiecte care are ca 
obiectiv major urmărit să prevină și să reducă abandonul școlar.

În cadrul listei de școli eligibile la nivel național pentru aceste investiții prin 
PNRR, se află și opt unități școlare eligibile din județul Timiș – din zone de risc 
aflate în Timișoara, Lugoj, Buziaș, Criciova, Foeni, Moravița, Topolovățu Mare și 
Victor Vlad Delamarina.

Prin proiectele finanțate, școlile pot obține granturi pentru prevenirea și re-
ducerea abandonului școlar la nivel gimnazial, îmbunătățirea rezultatelor obținute 
de elevi la evaluarea națională de clasa a VIII-a, precum și pentru îmbunătățirea 
tranziției de la învățământul secundar inferior la cel superior. Școlile eligibile pot 
aplica în nume propriu sau prin intermediul autorităților publice locale în vederea 
creșterii accesului și participării grupurilor dezavantajate la educație și pentru con-
solidarea competențelor, pentru educație remedială și pentru accelerarea învățării. 

Alocarea financiară totală a prezentului apel 
de proiecte este de 105 milioane de euro, fără 
TVA, la nivel național. Cererile de finanțare se 
vor depune exclusiv online, prin platforma web 
dedicată, până la data de 31 iulie 2024. Platforma 
va fi accesibilă pentru depunerea proiectelor în-
cepând cu data de 9 iulie.

Transparență 
administrativă

u Hotărârea nr. 25 din 31.05.2024 privind 
atestarea şi intabularea în domeniul public al comunei 
Victor Vlad Delamarina a unor drumuri de exploatare; 
u Hotărârea nr. 26 din 31.05.2024 privind atesta-
rea apartenenţei la domeniul privat al comunei Victor 
Vlad Delamarina a terenului înscris în CF401076, nr. 
top 82 şi abrogarea Hotărârii Consiliului Local nr. 38 
din 29.09.2023; u Hotărârea nr. 27 din 31.05.2024 
privind aprobarea acordării unei sume de bani, cu titlu 
de sprijin financiar, Bisericii Ortodoxe Ucrainene din 
Pădureni; u Hotărârea nr. 28 din 31.05.2024 privind 
atribuirea în folosinţă gratuită a unei suprafeţe de 300 
mp teren în favoarea, Bisericii Ortodoxe din Honorici; 
u Hotărârea nr. 29 din 31.05.2024 privind rectifica-
rea bugetului local pe anul 2024; u Hotărârea nr. 30 
din 28.06.2024 privind aprobarea acordării unei sume 
de bani, cu titlu de sprijin financiar, Bisericii Ortodoxe 
din Victor Vlad Delamarina; u Hotărârea nr. 31 din 
28.06.2024 privind rectificarea bugetului local 2024.

Zilele comunei Victor Vlad Delamarina și Ruga satului Visag

Primăria Comunei Victor Vlad Delamarina, împreună cu 
Consiliul Local, a organizat „Zilele Comunei”, un eveniment 

cultural care a avut loc în 23 și 24 iunie, începând cu orele 19. În 
cadrul acestui eveniment, au urcat pe scenă artiști precum Roxana 
Chiriță, Luci Duga Cărășanu și formația „Maistorii” în prima zi, 
iar în cea de-a doua zi publicul a fost încântat de prestațiile artistice 
ale Danei Gruescu alături de formația „Titel Brestoviceanu” și Toni 
Bagiu.

Evenimentul este parte a unui proiect cultural finanțat de 
Consiliul Județean Timiș prin programul de finanțare pentru cultură 
și tineret TimCultura 2024. 

Scopul acestui eveniment este de a promova tradițiile, cultura și 

spiritul local, oferind comunității ocazia să se bucure de momente de 
divertisment și sărbătoare.

De asemenea, și satul aparținător Visag a sărbătorit duminică, 23 
iunie, începând de la orele 19, prin desfășurarea rugii satului. Soliștii 
Camelia Ceocu și Nicolae Duț, alături de formația Mihai Ceocu, au 
susținut un concert care a încântat publicul prezent.

Aceste evenimente culturale sunt o oportunitate pentru 
comunitatea locală de a se bucura de tradițiile și arta locală, de a 
socializa și de a sărbători împreună. Prin implicarea autorităților 
locale și susținerea financiară oferită de Consiliul Județean Timiș, se 
creează oportunități pentru promovarea culturii locale și încurajarea 
participării publicului la astfel de evenimente.

CONSILIUL LOCAL , PRIMĂRIA COMUNEI VICTOR VLAD DELAMARINA ȘI CONSILIUL 
JUDEȚEAN TIMIȘ ,

ORGANIZEAZĂ 
“ ZILELE COMUNEI VICTOR VLAD DELAMARINA”

VĂ INVITĂ SĂ PARTICIPAȚI , SĂ PETRECEȚI IN ZIUA DE 23 IUNIE 2024 ALĂTURI DE 
FORMAȚIA MAISTORII ÎMPREUNA CU ROXANA CHIRIȚĂ ȘI LUCI DUGA CĂRĂȘANU .

EVENIMENTUL VA ÎNCEPE DE LA ORELE 19:00.

VĂ AȘTEPTĂM CU DRAG !

PROIECT CULTURAL FINANȚAT DE CONSILIUL JUDEȚEAN TIMIȘ PRIN PROGRAMUL DE FINANȚĂRI 
PENTRU CULTURĂ ȘI TINERET TimCultura 2024.

CONSILIUL LOCAL , PRIMĂRIA COMUNEI VICTOR VLAD DELAMARINA ȘI CONSILIUL JUDEȚEAN TIMIȘ ,
ORGANIZEAZĂ 

“ ZILELE COMUNEI VICTOR VLAD DELAMARINA”
VĂ INVITĂ SĂ PARTICIPAȚI , SĂ PETRECEȚI IN ZIUA DE 24 IUNIE 2024 ALĂTURI DE FORMAȚIA “ TITEL 

BRESTOVICEAN” ÎMPREUNA CU DANA GRUESCU ȘI TONI BAGIU .
EVENIMENTUL VA ÎNCEPE DE LA ORELE 19:00.

VĂ AȘTEPTĂM CU DRAG !

PROIECT CULTURAL FINANȚAT DE CONSILIUL JUDEȚEAN TIMIȘ PRIN PROGRAMUL DE FINANȚĂRI PENTRU 
CULTURĂ ȘI TINERET TimCultura 2024.
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† IOAN

 Pagină realizată de Silviu LAZĂR

Transparență administrativă

Sistem centralizat de producere și distribuție a energiei termice la Lenauheim

Stații de autobuz în comuna 
Lenauheim

Ilie SuCIu

Am predat pompierilor voluntari din cadrul SVSU Lenauheim 
echipamentul de protecție achiziționat de administrația locală. 

Acesta constă în constum de pompier, cizme, mănuși, centură, toate noi, 
toate la cele mai ridicate standarde de protecție. Este vorba de 21 de seturi 
de echipament, pentru fiecare membru al formației, șapte în fiecare sat. Cu 
această ocazie i-am felicitat pe toți și pe fiecare în parte, pe cei mai noi cu 
o diplomă de mulțumire, iar pompierilor seniori le-am dăruit și un trofeu, 
simbol al gratitudinii noastre pentru activitatea desfășurată până acum în 
cadrul Formației de pompieri voluntari a comunei Lenauheim.

Le mulțumesc tuturor pentru ceea ce fac pentru comunitate și le doresc 
să aibă parte de cât mai puține intervenții.

u Hotărârea nr. 46 din 27.05.2024 privind aprobarea rectificării bugetului 
local al comunei Lenauheim, judeţul Timiş pe trimestrul II, anul 2024; u Hotărârea 
nr. 47 din 27.05.2024 privind constatarea apartenenței bunurilor – terenurilor din 
intravilanul comunei Lenauheim la domeniul privat al comunei Lenauheim, județul 
Timiș; u Hotărârea nr. 48 din 27.05.2024 privind aprobarea lucrării de dezlipire 
referitoare la imobilul înscris în C.F. nr.405798 Lenauheim, nr. cadastral 405798, situat 
în intravilanul comunei Lenauheim, județul Timiș, realizată de S.C. Luco Cad S.R.L. 
Timișoara; u Hotărârea nr. 49 din 27.05.2024 privind inventarierea terenurilor din 
domeniul privat al comunei Lenauheim în conformitate cu prevederile Legii nr. 15 
/2003 - privind sprijinul acordat tinerilor pentru construirea unei locuinţe proprietate 
personală cu modificările şi completările ulterioare; u Hotărârea nr. 50 din 27.05. 
2024 privind aprobarea atribuirii în folosinţă gratuită a suprafeţei de 1.000 m.p. aferent 
imobilului - teren înscris în C.F. nr.100675 Lenauheim , nr. cadastral/topografic 100675, 
d-rei Morteanu Oana-Sorina pentru construirea unei locuinţe proprietate personală în 
conformitate cu prevederile Legii nr.15/2003; u Hotărârea nr. 51 din 27.05.2024 
privind aprobarea Statului de Funcţii și a Organigramei Serviciului Public de Gospo-
dărie comunală Lenauheim, comuna Lenauheim, județul Timiș, pentru anul 2024;  
u Hotărârea nr. 52 din 30.05.2024 privind aprobarea indicatorilor tehnico-economici 
actualizați și a devizului general/devizului general actualizat pentru obiectivul de 
investiții „Extindere sisteme de canalizare în comuna Lenauheim, județul Timiș”, 
aprobat pentru finanțare prin Programul național de investiții „Anghel Saligny”, 
precum și a sumei reprezentând categoriile de cheltuieli finanțate de la bugetul local 
pentru realizare obiectivului; u Hotărârea nr. 53 din 30.05.2024 privind aprobarea 
proiectului cu titlul „Reabilitare Școala Generală clasele I-VIII, localitatea Grabaț, 
comuna Lenauheim, județul Timiș” și a cheltuielilor aferente investiției.

Au fost transmise către Ministerul Energiei ultimele clarificări 
necesare pentru demersurile de înființare a „Sistemului 

centralizat de producere și distribuție a energiei termice utilizând 
energia geotermală în comuna Lenauheim”. 

Încă din anul 2022, pentru acest proiect a fost 
realizat studiul de fezabilitate și a fost depus spre 
finanțare pe programele europene care promovează 
energia verde.

După aceste ultime clarificări și acceptarea la 
finanțare urmează obținerea licenței de explorare. 
Pentru aceasta vor fi necesare obținerea următoarelor 
avize: n de la Agenția pentru Protecția Mediului Timiş 
un aviz care să ateste că forajele nu sunt realizate în 
arii protejate; n de la Apele Române un aviz conform 
căruia să rezulte că forajele nu interferează cu forajele 

Felicitări tânărului Da-
rius Știrbu din Lenau-

heim, care a câștigat bicicleta 
la tombola organizată cu oca-
zia Pedalării de primăvară 
2024. 

Felicitări tuturor celor 
care au participat la concursul 
de îndemânare pe bicicletă. 
Toți au primit veste reflectori-
zante, pe care sunt rugați să le 
poarte când folosesc bicicleta, 
pentru o mai bună vizibilitate.

Mulțumiri voluntarilor care s-au ocupat de organizare: 
Valerian Motaroaia, Cristina Roșca Străuț, Mihaela Mo-
taroaia, Daniel Roșca, Costel Teacă, Constantin Trișcau, 
Lavric Costel, Bogdan Ulita, Camelia Tudor, Pătru Dan, 
Gheorghe Teodor Martin, Cristian Buhas, Morar Dan Florin, 
Neluțu Șișu, Negru Corina.

La cele trei stații de autobuz, unde cei care 
așteaptă mijlocul de transport către muncă să 

se poată adăposti (una este amplasată la Grabaț, la 
ieșirea către Jimbolia, iar alte două le construim la 
Lenauheim, una aproape de ieșire către Grabaț, iar 
cealaltă la ieșirea către Iecea), au fost turnate plăcile 
de beton, iar structura de metal a stațiilor este acum 
amplasată pe poziție. 

„Vom continua să ascultăm sugestiile și do-
leanțele cetățenilor. Mulțumesc pe această cale celor 
care ne-au adus la cunoștință, pe transmisiunea live 
pe Facebook sau în viu grai despre necesitatea aces-
tor stații. Trebuie făcute și la Bulgăruș...“, a spus pri-
marul comunei.

pentru apă potabilă; n de la Direcția de Cultură a Județului Timiș un 
aviz care să ateste că nu există în zona de forare un sit arheologic.

Prin acest proiect se va finanța forarea a două sonde, una de 
extracție, alta de injecție, sistemul de transfer al energei și conductele. 

În prima fază, încălzirea se va face doar în clădirile 
aflate în patrimoniul public, urmând ca după 5 ani, la 
ieșirea din monitorizare, să poată fi făcută distribuția 
către persoane fizice, conform normelor UE.

Vă reamintim, Primăria Lenauheim a câștigat 
deja finanțarea, în valoare de 2,6 milioane de 
lei, pentru construirea unui parc fotovoltaic de o 
capacitate electrică instalată de 397,04 kW. Prin 
construirea acestui parc, se produce energie electrică 
pentru acoperirea necesarului de consum la iluminatul 
public stradal.

SVSu Lenauheim Pedalarea de primăvară 2024
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TOPOLOVATU MARE
TimișSă dea Dumnezeu ca cineva, adunând jurnalul „Banatul“ foaie după foaie, după ce se vor aduna cu sutele, cu miile, să spună: Aceasta este Biblia Banatului!

† IOAN

,

(

 Pagină realizată de prof. Camelia FOGAȘ

Viorel TURTĂ - Secretar general al Primăriei comunei Topolovățu Mare

„Avem o echipă foarte bună la conducerea primăriei!“

Că frumoasa comună Topolovățu Mare se află într-o reală dinamică a dezvoltării sale o poate vedea ori-
cine îi trece pragul, cu atât mai mult investitorii. Și chiar cu gândul la potențialii investitori am început 

dialogul meu cu domnul secretar general al administrației locale.
Domnule Viorel Turtă, este clar 

că, dacă sunt facilități în comună și 
infrastructură, investitorii vor fi stimulați 
să vină să dezvolte proiecte economice.

Așa este! În plus, trebuie să amin-
tim că avem punct de descărcare de pe 

autostradă. Iată o altă facilitate pentru investitori. Comuna este și un 
nod de legătură pe drumul Buziașului. Așadar, în Topolovățu Mare, 
există facilități de dezvoltare și de investiții. Localitatea are ce oferi în 
schimb celor care vor veni să dezvolte proiecte economice. Iar Planul 
Urbanistic Zonal va ajuta foarte mult în activitățile de dezvoltare ale 
comunei. Este prevăzut ca la ieșirea din localitatea Topolovățu Mare 
spre Șuștra, spre Timișoara, să creăm o zonă industrială, în scopul 
atragerii investitorilor.

Domnule secretar general, numai proiecte frumoase aveți  
acolo, în comună!

Încercăm și noi, ne zbatem. Domnul primar întotdeauna caută 
soluții să meargă treaba și se pare că merge destul de bine. Avem 
proiecte frumoase, dar solicită finanțare, consumă destul de mulți 
bani până le finalizăm, uneori din bugetul localității, alteori prin 
finanțare guvernamentală sau de la Uniunea Europeană. Deci întot-
deauna există soluții, iar domnul primar reușește să găsească soluțiile 
atunci când e nevoie.

Domnule Turtă, este adevărat că în unele administrații volu-
mul de muncă este uriaș?

Da, volumul de muncă este foarte mare, iar salariile nu sunt 
mulțumitoare în administrație. Salariile au fost blocate, abia am 
ajuns la 2.415 RON cu acea majorare de 5% umilitoare, o sumă care 
creează mari nemulțumiri angajaților.

Ce ar trebui făcut?
Ar trebui puse în aplicare prevederile legii 153. Legea e lege, 

salariul minim pe economie este prin lege stabilit. Noi suntem blocați 
la nivel inferior. Una e suma de 2.400 lei și alta 3.300 lei. În această 

situație, normal că apar discrepanțe și mari nemulțumiri în rândul 
angajaților din administrație. La cei cu comunele mici e vorba de 
numărul populației. Indiferent de numărul populației, problemele 
sunt aceleași la toate administrațiile locale. Munca pe care o facem 
noi toți din administrația publică, indiferent de nivelul de mărime al 
localității, munca este aceeași.

Cum e în comunele mari?
În localitățile mari sunt mai mulți angajați care pot face 

administrație. La comunele mici sunt mai puțini oameni. Prac-
tic, avem câte unul pe post. Când pleacă unul în concediu, suntem 
aproape blocați. Nu poți să delegi atribuțiile unui funcționar de la 
agricol, altui funcționar de la taxe și impozite sau invers. S-ar încurca 
treaba urât. Nu ar merge treaba și atunci există riscul să te blochezi. 

Pare o treabă foarte sensibilă, domnule secretar general Viorel 
Turtă!

E un subiect foarte delicat. Totuși, până una alta, noi trebuie să 
ne facem treaba. De aceea suntem aici, pe posturi în administrație, 
să depunem eforturi cât putem de bine să slujim interesul localității 
și al comunei. Noi asta facem aici, la Topolovățu Mare. Când vine 
cetățeanul cu o problemă trebuie să plece cu ea rezolvată sau măcar 
cu perspectiva de a fi rezolvată, dacă este mult mai complicată. Tre-
buie să găsim soluții și să-l ajutăm pe om. De aceea suntem aici.

Treaba merge bine la dumneavoastră fiindcă aveți și o echipă 
de profesioniști la conducerea primăriei, de la domnul primar, vi-
ceprimar, până la dumneavoastră și toți ceilalți.

Așa este! Avem o echipă foarte bună la conducerea primăriei, 
avem și mulți tineri, dar și oameni cu experiență, în frunte cu domnul 
primar, iar dezvoltarea și modernizarea comunei dă roade în fiecare 
an prin multitudinea de proiecte pe care le avem în desfășurare și 
altele pe care le vom implementa. Sunt dovezi că treaba merge bine 
în comună. Domnul primar are idei foarte bune și scopul este să de-
servim cetățeanul și interesul comunei. Aceasta este menirea noastră, 
să lucrăm pentru cetățean și pentru comună.

„Sunt mândru că avem în comuna noastră 
un astfel de sportiv!“

Prof. Ovidiu DOȚA
Primar al comunei Topolovățu Mare

Recenta întrecere sportivă la Skandenberg, desfășurată 
la Luduș aflată la cea de-a VI-a ediție, a adus comu-

nei Topolovățu Mare o binemeritată performanță. 
Bogdan Pripon, unul din cei mai titrați sportivi ai 
României la Skandenberg, s-a clasat pe locul I, la 
categoria „Seniori 80 kg”. 

Cu acest prilej, edilul comunei, domnul pri-
mar Ovidiu Doța ne-a declarat: „Doresc să trans-
mit sincere felicitări lui Bogdan Pripon pentru re-
zultatul obținut la întrecerea sportivă de la Luduș. 

Sunt mândru că 
avem în comuna 
noastră un astfel de 
sportiv și, în con-
textul acestui suc-
ces, țin să subliniez 
că, în calitate de 
primar, sunt alături 
de toți sportivii co-
munei Topolovățu 
Mare, în fiecare pas 
al drumului lor!“

Din albumul comunei

În ultimii 
ani, în co-

muna Topolovățu 
Mare multe proiec-
te și obiective au 
fost realizate pen-
tru îmbunătățirea 
comunității locale. 
Unul din cele mai 
recente proiecte 

este cel din imaginea de mai sus, destinat vieții cultural-artistice, proiect 
despre care domnul profesor Ovidiu Doța ne-a spus: „Mă bucur să vă spun 
că majoritatea proiectelor noastre au fost realizate cu succes. Am reușit să 
modernizăm infrastructura comunală, să dezvoltăm sectorul agricol și să 
îmbunătățim serviciile sociale pentru locuitorii noștri. Dar, printre realizările 
de care sunt cel mai mândru se numără finalizarea lucrărilor la Căminul Cul-
tural al localității reședință de comună.” 

„Majoritatea 
proiectelor 

noastre au fost 
realizate 

cu succes!“
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USUSAU
AradSă dea Dumnezeu ca cineva, adunând jurnalul „Banatul“ foaie după foaie, după ce se vor aduna cu sutele, cu miile, să spună: Aceasta este Biblia Banatului!

† IOAN

(

  Pagină realizată de Andrei ANCA

„Îmi propun să rămân transparent și deschis în continuare și să promovez 
participarea cetățenilor în procesul decizional!“

Transparență administrativă
u Hotărârea nr. 41 din 26.06.2024 privind aprobarea procesului verbal de la 

sedinta ordinară a Consiliului Local al comunei Ususău din data de 31 mai 2024; u 
Hotărârea nr. 42 din 26.06.2024 privind aprobarea ordinei de zi a ședinței ordinară 
lunară a Consiliului Local al comunei Ususău din data de 26 iunie 2024; u Hotărârea 
nr. 43 din 26.06.2024 privind aprobarea rectificării bugetului Consiliului Local al co-
munei Ususău pe anul 2024; u Hotărârea nr. 44 din 26.06.2024 privind revizuirea 
Planului de analiză și acoperire a riscului din zona de competență a comunei Ususău 
(P.A.A.R.); u Hotărârea nr. 45 din 26.06.2024 privind aprobarea asocierii comunei 
Ususău cu alte persoane fizice sau juridice în vederea realizării amenajamentului 
silvic; u Hotărârea nr. 46 din 26.06.2024 privind aprobarea Planului de acțiune 
pe anul 2024 al serviciilor sociale administrate și finanțate din bugetul Unității Ad-
ministrativ Teritoriale comuna Ususău; u Hotărârea nr. 47 din 26.06.2024 priv-
ind stabilirea salariilor de bază pentru funcționarii publici și personalul contractual 
din cadrul familiei ocupaționale „Administratie” din Primaria Ususău, județul Arad; 
u Hotărârea nr. 48 din 26.06.2024 privind revocarea Hotărârii Consiliului Local 
Ususău nr. 40/2024.

Din albumul Școlii Gimnaziale 
„Teodor Păcățian“ ususău

Final de ciclu primar

Sfatul medicului
Arsurile solare

Nicio cremă nu asigură protecție de 100%, de aceea cea mai 
bună prevenție este limitarea expunerii la soare. Totuși, nu 

te poți expune la soare fără o protecție adecvată. De aceea, trebuie 
să folosești o cremă cu factor de protecție solară ridicat și să reaplici 
crema la cel mult două ore după prima aplicare. Crema trebuie reaplicată inclusiv 
după ce ieși din apa mării. De asemenea, nu este indicat să stai la soare între orele 
11.00-17.00 pe timpul verii, la mare, dar nici la munte.

Arsurile solare, dacă se produc în copilărie, de exemplu, pot crește incidența can-
cerului de piele cu până la 70% în viața adultă. Arsurile solare sunt reacții inflama-
torii cutanate, care apar după expunerea excesivă la radiații ultraviolete. Simptomele 
arsurilor solare apar la câteva ore de la expunere și sunt însoțite de durere, înroșirea 
pielii și apariția unor bășici cu lichid. Uneori, acestea sunt urmate și de dureri de cap 
și febră.

Lucrări în grădină în iulie
Se verifică producția în fiecare zi!

Agrointel.ro ne transmite că în luna iulie, în 
ceea ce privește activitatea din grădina de 

zarzavat, producția trebuie verificată în fiecare zi, 
trebuie culese roadele ajunse la maturitate, pentru a 
susține producția. Iulie este luna cu vârf de producție 
la ardei grași, roșii, dovlecei și vinete, este de ase-
meni o luna productivă pentru fasole și mazăre, dar 
și perioadă primei recolte de morcovi și țelină.

O parte din rădăcinoase pot fi puse la păstrat 
pentru iarnă. Iulie este luna 
în care se poate recolta cea-
pa, leușteanul pentru iarnă, 
mazărea, fasolea verde și us-
turoiul.

Florin ȚOLE - Primar al comunei Ususău

În frumoasa comună Ususău am revenit cu plăcere, cu atât mai mult cu cât domnul primar, membru al 
Asociației Primarilor din Banatul Istoric, a recâștigat alegerile. În scurtul dialog cu domnia sa, am aflat 

și câteva din proiectele de viitor pe care le are în vedere pentru consătenii săi.
Domnule primar, mulțumindu-vă  

pentru faptul că ați acceptat să stăm de  
vorbă, aș dori să aflu de la dumneavoas-
tră, pentru cititorii noștri, din Ususău cu  

precădere, ce planuri aveți pentru următorii patru ani și cum 
intenționați să continuați să serviți interesele locuitorilor dum-
neavoastră?

Domnule Andrei, în următorii patru ani, intenționez să continui 
să lucrez pentru binele comunității noastre, așa cum am făcut și 
până acum, cu accent pe dezvoltarea infrastructurii, a îmbunătățirii 
serviciilor publice și promovarea oportunităților economice pentru 
locuitorii noștri.

În plan mai apropiat?
Planurile mele includ modernizarea școlilor, acolo unde acest 

lucru se va cere și o atenție mai mare pentru sistemul de sănătate, 
pe care trebuie să-l asigurăm consătenilor noștri. Nu în ulimul rând, 
voi acorda în continuare atenție îmbunătății infrastructurii rutiere și 

efortului de a atrage investiții și a crea noi locuri de muncă în comuna 
noastră.

După cum înțeleg, comuna dumneavoastră, locuitorii săi, au 
de ce să se bucure!

Că ați amintit de consătenii mei, trebuie să subliniez că, în 
plus, doresc să continui colaborarea cu comunitatea locală pentru 
a identifica nevoile și preocupările acestora și pentru a găsi soluții 
adecvate. Voi continua să organizez întâlniri cu locuitorii noștri, 
pentru a asculta feedback-ul lor și a implementa schimbări pozitive.

În cele din urmă?
Și nu chiar în cele din urmă, îmi propun să rămân transparent 

și deschis în continuare și să promovez participarea cetățenilor în 
procesul decizional și să-mi dedic timpul și eforturile pentru a servi 
interesele locuitorilor noștri în mod responsabil și eficient.

Domnule primar, vă mulțumesc!
Și eu vă mulțumesc că promovați comuna noastră în acest spațiu 

binecuvântat de Dumnezeu!
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Pagină coordonată de Beatrice PĂSĂRICĂ

BIRCHIS
AradSă dea Dumnezeu ca cineva, adunând jurnalul „Banatul“ foaie după foaie, după ce se vor aduna cu sutele, cu miile, să spună: Aceasta este Biblia Banatului!

† IOAN

,

Ziua fermierului

Cu ocazia „Zilei fermierului“, ediția 
a II-a, 27-28 iulie, de la Căpâlnaș, 

publicul va fi încântat de Florin Pistrilă și 
Denisa Peia cu formația, Valerica Ursa și Edi 
Chinez, doi consăteni care au pregătit câte un 
program special, Ansamblul de dansuri „Valea 
Mureșului“. Totodată, va avea loc un concurs 
de ceaune jurizat de Valentin Rafael împreună 
cu Cheff Academy! Premiul de 1000 de lei va 
fi acordat pentru cel mai gustos ceaun.

Evenimentul reunește producători locali, 
mesteșugari, iar cei mari și mici vor avea parte 
de o grămadă de concursuri. Eveniment înre-
gistrat de AGRO TV și organizat de Coopera-
tiva Agricolă „Valea Mureșului“.

Muzica mării 
Carmen SyLVA

Ține dintâi ghiocul la ureche
Și-ascultă, pierzându-te-n visare:
Că din scoică geme revărsare,
Zbuciumarea mărilor străveche.

Întreg glasul hăulitor al valurilor
Câte au volburat tăinuire ferecată:
Frământare în vaer preschimbată,
Tălăzuind în vecii vecilor.

Apropie urechea asupra inimii mele
Și ascultă, deslușind ce spune.
Glasul dintâi, al lumilor străbune
Sună peste mări, prin raze de stele,

Ca valuri luptătoare, răscolind,
Leagănă dorul lăuntricei tăinuiri:
Cu dureri, cu nădejdi, cu amăgiri,
În vecii vecilor, tălăzuind.

Tinerețea este o perioadă a vieții în care suntem plini de energie, 
curiozitate și entuziasm pentru tot ceea ce ne înconjoară. Este o etapă 
în care descoperim cine suntem cu adevărat și ne formăm propriile 
opinii și credințe.

Credința este un aspect important al vieții noastre, indiferent de 
vârstă. Ea ne oferă un scop, o direcție și un sentiment de încredere în 
ceva mai mare decât noi înșine. Pentru mulți tineri, credința poate fi  
o sursă de putere și încredere în sine în momentele dificile sau in-
certe.

În tinerețe, este important să ne întemeiem credința pe valorile și 
principiile care ne definesc ca persoane. Este esențial să ne asigurăm 

Din lirica reginei

Curiozități despre Rusia
u  Volga, cel mai mare râu din Europa, se află în 

Rusia, cu o lungime de 3.530 km. u  Limba rusă 
folosește alfabetul chirilic și multe cuvinte rusești au 
intrat în vocabularul internațional, precum „vodka” 
și „sputnik”. u  Iernile siberiene sunt extrem de reci, 
cu temperaturi care pot ajunge la -60˚Celsius. u  Speranța de viață 
a bărbaților ruși este de 64 de ani, în parte din cauza consumului 
ridicat de alcool. u  Rusia are o populație în scădere, estimată să 
ajungă la 126 milioane de locuitori până în 2050. u Calea ferată 
Trans-Siberiană este cea mai lungă din lume, măsurând 9.290 km 
și traversând opt fusuri orare. u  Biserica Ortodoxă Rusă folosește 
calendarul iulian, astfel Crăciunul este sărbătorit pe 7 ianuarie.  

Tinere condeie

În tinerețe, este important să ne întemeiem credința pe valorile și principiile 
care ne definesc ca persoane

În cadrul concursului nostru interregional de promovare a tinerelor talente, din comuna Birchiș ne-a sosit la 
redacție un frumos material despre tinerețe și credință semnat de eleva Cristina Dumitru pe care îl publicăm cu 

plăcere convinși fiind că de condeiul său vom auzi și în viitor.

că credința noastră este autentică și că ne ghidează în luarea deci-
ziilor și acțiunilor noastre zilnice. Cu toate acestea, este de asemenea 
important să ne deschidem mințile și să fim deschiși la diferite pers-
pective și idei. Tinerețea este perioada în care explorăm și descope-
rim lumea din jurul nostru, iar această deschidere către nou ne poate 
ajuta să ne consolidăm credința și să ne îmbogățim convingerile.

În concluzie, tinerețea este o perioadă frumoasă în care putem să 
ne formăm credința și să aducem lumina și speranța în viețile noas-
tre. Este important să avem încredere în noi înșine și să ne bazăm pe 
valorile noastre pentru a ne ghida în drumul nostru spre maturitate și 
înțelepciune.

Școala Gimnazială „Alexandru Mocioni“ Birchiș

Desene pe asfalt: curcubeu, șotron, căsuțe, flori, steluțe! Totul 
cu imaginație și multă veselie! Felicitări tuturor!

Felicitări elevului Fabian 
Todică de la școala noas-

tră, pentru Premiul II obținut 
la concursul cultural-artistic 
„Povești colorate” , secțiunea de-
sen - pictură, în cadrul Proiectu-
lui Educațional Interjudețean „În 
lumea magică a poveștilor”.
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Din poveștile Festivalului Vânătorilor de la Bata

 „Să nu renunți niciodată și să lupți pentru ceea ce crezi că este drept!“
Ing. Ion MICURESCU 

Vă vine să credeți?

La Haga, în Olanda, acolo 
unde își are sediul Curtea 

Penală Internațională procurorul-
șef al acestei instanțe, Karim 
Khan, a cerut mandate de arestare 
împotriva premierului israelian 
Benjamin Netanyahu și a minis-
trului său de externe Yoav Gallant.  
Replica lui Netanyahu: „Resping  
cu indignare com-
parația procurorilor 
de la Haga între 
statul democratic 
Israel și criminalii în masă din 
Hamas”. Pe de altă parte, Israe-
lul nu recunoaște instanța de la 
Haga, iar lângă Israel, această 
Curte Penală Internațională nu 
este recunoscută nici de SUA, 
China, Rusia, India sau Iran.

În fața acestei cereri, te 
gândești ce-o fi în capul aces-
tei Karim Khan? Aici vorbim de 
Bibi Netanyahu, nu de sărmanul 
Miloșevici.

Indisolubil de numele domnului primar ing. Ion Micurescu, 
„Festivalul vânătorilor din Bata” va rămâne în amintirea 

oamenilor ca fiind cel mai frumos festival închinat vânătorilor din 
România. Dincolo de imaginile rămase, o parte cu 
totul deosebită a acestei manifestări o reprezintă 
poveștile narate în preajma focurilor de tabără, 
la ore târzii, pe splendida pajiște a Pensiunii 
„La bade Ioane”. Pentru dumneavoastră, cititorii 
noștri, publicăm o nouă poveste rostită de un prie-
ten vechi al festivalului, domnul Dumitru Lighe-
zan din orașul Anina, județul Caraș-Severin.

„Eram, spunea dânsul, într-o dimineață 
frumoasă de primăvară, mai mulți ortaci pasionați 
de vânătoare, hotărâți să plecăm într-o expediție 
în pădurile din apropierea satului bătan. Cu 
puștile pregătite și rucsacurile pline cu provizii, am pornit aventura. 
Dar, înainte de asta, trebuie să vă spun că vânătoarea unui mistreț 
nu este o sarcină ușoară, ci mai degrabă una deosebit de periculoasă 
și dificilă. Însă, așa cum spune mereu dragul nostru camarad Ion 
Micurescu, pentru un vânător adevărat aceasta reprezintă o provo-
care inevitabilă, pe care trebuie să o înfrunte. Ei bine, acel mistreț cu 
o fizionomie înfricoșătoare și o putere formidabilă, a semănat groază 
și teroare în inimile oamenilor timp îndelungat. Era un prădător nemi-
los, care a provocat pagube imense chiar și în comunitățile vecine. 
Așa că ne-am croit drum printre copaci, urmărind semnele lăsate. 
Am observat urmele proaspete de mistreț și am decis să îl urmărim. 
După câteva ore de căutare, când soarele coborâse bine după crestele 
munților Zărand, am ajuns într-un luminiș în mijlocul pădurii, unde 
mistrețul stătea liniștit, hrănindu-se.

După cum știți, mistrețul este un animal robust și puternic, 
putând atinge dimensiuni impresionante. Mai mult chiar, mistrețul 
este un animal foarte inteligent și agil, ceea ce face ca vânătoarea 
unui mistreț să fie o provocare pentru orice vânător experimentat. 

Pentru mulți vânători, vânătoarea mistrețului nu este doar o activi-
tate de agrement, ci și o formă de control al populației de animale 
sălbatice, ajutând la menținerea unui echilibru în ecosistem.

Cu mare atenție și pricepere, ne-am apro-
piat fără să fim observați. Badea Ion și-a ridicat 
pușca, a țintit cu grijă și a tras. Un foc puternic a 
răsunat în pădure, iar mistrețul a căzut la pământ. 
Și, de atunci, povestea acestei vânători a deve-
nit un exemplu de îndemânare, curaj și camara-
derie pentru toți cei care am fost prezenți la ea. 
De atunci, am mai fost în pădure în căutare de 
noi aventuri și trofee, dar nicio altă vânătoare nu 
va întrece niciodată frumusețea și măreția acelei 
zile de primăvară.“

Când povestitorul s-a oprit, l-am rugat 
pe domnul ing. Ion Micurescu, eroul poveștii, să-mi spună pentru 
dumneavoastră, cititorii jurnalului nostru, cum își pregătește astfel 
de vânători și dânsul, cu glasul bunicului blajin, mi-a spus: „Doamnă 
profesor, atunci când îmi propun să vânez un astfel de monstru, știu 
că pun în joc nu doar propria mea viață, ci și siguranța celor din jur. 
Cu toate acestea, determinarea și curajul meu sunt atât de puternice, 
încât îmi asum riscul și mă angajez în această misiune periculoasă.

Îmi pregătesc atent planul de acțiune, studiind comportamentul 
și obiceiurile mistrețului, identificând punctele sale slabe și găsind 
modalități de a-l înfrunta eficient. Îmi pregătesc echipamentul nece-
sar și mă antrenez în mod riguros pentru a fi pregătit în fața oricărei 
situații.

În final, vânătoarea unui astfel de exemplar nu este doar o misiu-
ne de capturare a unei creaturi periculoase, ci și o lecție importantă 
despre curaj, sacrificiu și determinare. Este o experiență care te 
provoacă să îți testezi limitele și să înfrunți fricile tale cele mai adân-
ci, dar care, în același timp, te învață să nu renunți niciodată și să 
lupți pentru ceea ce crezi că este drept.”

Cu ochii la vecini…
Iată cum ar dori China să fie tratată!

După Franța și Serbia, președintele Republicii Populare 
Chineze, Xi Jinping, a efectuat o vizită de două zile în Un-

garia, prilej cu care președintele chinez a declarat: „China și Ungaria 
se vor îmbarca într-o «călătorie de aur» în relațiile bilaterale!”

Ungaria și China au semnat 18 acorduri în timpul vizitei la 
Budapesta a președintelui Xi Jinping, un summit care a consolidat 
relațiile bilaterale și rolul Beijingului de investitor de top în statul 
central-european, scriu Reuters și AFP.

China și Ungaria vor avansa, de asemenea, în derularea unor 
proiecte cheie, inclusiv reconstrucția legăturii feroviare Budapesta-
Belgrad, a spus președintele chinez.

Proiectul în valoare de 2,1 miliarde de dolari, finanțat în cea 
mai mare parte printr-un împrumut din partea Chinei, face parte din 
Inițiativa Belt and Road, un plan ambițios lansat de Xi în urmă cu un 
deceniu, în speranța de a construi o infrastructură globală și rețele 

energetice care să conecteze Asia 
cu Africa și Europa.

Prin această vizită, „Xi trans- 
mite un mesaj restului Europei: 
iată cum ar dori China să fie tra-
tată”, a declarat Xiaoxue Martin, 
expert la institutul olandez Clin-
gendael.

A 
cânta 

dintr-un 
arc

Marin SORESCu
E clar,
Nu pot fi vânător. 
N-am stofa.
Plec la vânătoare, ţanţoş, 
Încordez arcul cel ager
Şi observ mirat că seamănă cu o liră. 
Încep să cânt din arc.

Nu-mi pot reprima acest răsfăţ 
Al sufletului,
Marea bucurie a degetelor, 
Mângâind struna.

Animalele, ciulind urechea,
Se ţin după mine, cârduri supuse... 
Şi înaintez murmurând din arc, 
Lăsând în urmă o dâră
De împăcare în natură.
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Activitățile elevilor comunei Bucovăț
Serbarea de final de an școlar la clasa 

pregătitoare!

Felicitări, frumoși copii pentru pregătirea poe-
ziilor și cântecelelor! Ați fost minunați! 

Felicitări, doamnei învățătoare Ramona Crișan!
Mulțumim părinților pentru seriozitatea și intere-

sul manifestat în sprijinirea demersului educațional în 
colaborare cu școala! Ne vedem la anul mai mari, mai 
curioși și mai dornici de a învăța!

Excursia premianților - 2024

Alba Iulia, orașul istoric ce ascunde povești 
și secrete ale trecutului în fiecare colț de 

stradă, nu este doar un loc, ci o experiență ce te leagă 
de rădăcinile tale. De o asemenea experiență unică au 

avut parte elevii 
noștri premianți. 
Deși a fost o zi 
caniculară,  bucu-
ria reflectată de 
chipurile copiilor 
ne-a umplut ini-
ma de satisfacția 
unei reușite! 

M u l ț u m i m 
domnului primar  
Pop Gheorghe 
pentru asigurarea 
transportului!

Petrecere la sfârșit de an școlar, 
grupa mică Bazoșu Nou

Noi, buburuze mititele, am dori 
să știți ca acest an a fost mi-

nunat! Am zâmbit și am explorat, am  
râs și am învățat. Am învățat să ne iu- 
bim, să fim altruiști, prietenoși, încre-
zători în propriile forțe, creativi și ge-
neroși, iar acum, după așa o călătorie 
interesantă, a venit vremea să ne bucu-
răm de vacanța binemeritată! 

Pentru că mai avem multe de 
învățat, vă promitem că ne revedem în 
toamnă, tot la fel de voioși, curioși și 
prietenoși, dar puțin mai măricei.  

Emoții, împliniri și bucurie!

Astăzi, 20 iunie 2024, la Școala 
Gimnazială Bucovăț a avut loc 

festivitatea de premiere a elevilor cu re-
zultate  deosebite la învățătură și purtare 
exemplară în acest an școlar.  

Alături de elevi și cadre didactice, 
la festivitate au fost prezenți domnul pri-
mar Gheorghe Pop și părintele nostru, 
preotul Dumitru Straca. 

Felicitări tuturor elevilor care s-au 
străduit să obțină medii foarte bune, pro-
fesorilor care i-au învățat și familiilor 
care i-au sprijinit!

Tezaur românesc

Ne-am bucurat de un specta-
col aparte: „Tezaur roma-

nesc”, spectacol organizat de clasa 
pregătitoare Creative de la Școală Gim-
naziala „Sfânta Maria” nr. 7 Timișoara 
la noi, la Școala Gimnazială Bucovăț! 
Să păstrăm și valorizam tradițiile și obi-
ceiurile care ne descriu poporul româ-
nesc! Spectacol de diseminare a pro- 
iectului național „Tezaur românesc”! 
Am „călătorit” prin cele nouă regiuni 

etnografice ale țării prin cântec, joc și port popular! Vă mulțumim, doamna prof. 
Orieta Popa și frumoși copilași din clasa pregătitoare Creative! Mulțumim elevilor 
noștri din clasa a VII-a pentru dansul din Banat și elevului Negru Mihăiță din clasa a 
VII-a pentru cântecul interpretat! Au fost pregătiți de doamna prof. Minerva Rădoiu! 
Felicitări, doamna profesoară pentru implicarea dumneavoastră!

Balul „Miss&Mister - Școala Gimnazială Bucovăț”, ediția I. 
Tematica: inteligența și talentul

Scopuri educaționale propuse: dezvoltarea personalității în context dife-
rit de cel școlar, demonstrarea abilităților dezvoltate în școală, stimularea 

creativității, originalității, gestionarea emoțiilor în context festiv și public, întărirea 
relațiilor între membrii comunității școlare, lucrul în echipă, exprimare în public, 
comunicare în alte contexte, socializare, sport prin dans, 
fairplay, creare amintiri pe viață, formare prietenii, des-
coperire de laturi noi, descoperire pasiuni, prezentare în 
public a propriei creații, dezvoltarea personalității într-un  
cadru de ieșire din confort, stimularea dorinței de afir-
mare, bucurie etc. Echipa:  director prof. Pesecan Dani-
ela, prof. Geția Teodor, prof. Măgăț Radu, prof. Măgăț 
Ionela, prof. Engelmann Loredana, prof. Marin Daniela, 
prof. Maria Fetti, prof. Bursuc Daniela, consilier școlar 
Petrișor Cătălina. Sprijinul: colectiv cadre didactice 
și părinți. Sponsori: primar Pop Gheorghe, Damalys 
Beauty salon, Gerald House. Mulțumiri tuturor!

Ziua Eroilor

Elevii Școlii Gimnaziale Bucovăț au sărbătorit 
astăzi Ziua Eroilor cu respect și recunoștință. 

În cadrul ceremoniei religioase, oficiată de părintele,  
Dumitru Straca, în prezența oficialităților comunei și 
a unui număr mare de credincioși, copiii au adus un 
omagiu celor care și-au sacrificat viața pentru li-ber-
tatea noastră. În contextul evenimentului, au fost ros-
tite alocuțiuni de către doamna director, prof. Pesecan 
Daniela, dl. prof. de religie, Geția Teodor, domnul pri-
mar Pop Gheorghe, domnul viceprimar, Luda Ionuț. 

Suntem mândri de elevii noștri pentru implicarea 
și devotamentul lor în păstrarea vie a memoriei eroilor 
neamului. Glorie eternă eroilor neamului românesc!
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Pagină coordonată de prof. Andreea TEACĂ

Înalțarea Domnului - Ziua Eroilor sărbătorită la Săvârșin

Felicitări tuturor olimpicilor!

Elevii Liceului Tehnologic „Regele Mihai 
I” din Săvârșin au toate motivele să fie 

mândri de realizările lor. Premiile obținute la olim-
piadele școlare de Limba și literatura română sunt 
rezultatul muncii serioase și al dragostei pentru 
literatură. Sărbătorirea acestor succese într-un cadru 
festiv, încărcat de emoții, nu doar că îi răsplătește 
pe elevi pentru eforturile lor, dar îi și încurajează să 
continue pe calea excelenței în educație și în viață. 

Parohia Ortodoxă Căprioara

Când am discutat de mici reparații,  nu am 
prevazut că va fi așa „grav”. Oricum, cu 

ajutorul lui Dumnezeu și al bunilor credincioși din 
Căprioara, am reușit să ducem la bun sfârșit încă un 
obiectiv pe anul acesta! Mulțumim tuturor celor care 
ne-au fost alături pentru acest proiect, mulțumim An-
drei Văduva (Bebe) pentru ajutor! 

Dumnezeu să răsplătească celor binecredincioși!

În tradiția ortodoxă, Înălțarea Domnului 
este privită ca unul dintre marile praznice 

împărătești ale bisericii. Aceasta reflectă importanța 
teologică profundă a evenimentului, care simbolizează 
înălțarea umanității în persoana lui Hristos către Dum-
nezeu. De sărbătoarea Înălțării, biserica ortodoxă 
organizează slujbe speciale și rugăciuni, în care se 
celebrează înălțarea lui Isus Hristos și se amintesc 
învățăturile și promisiunile Sale.  

Sărbătoarea Înălțării Domnului se mai numește 
și Ziua Eroilor, deoarece Biserica Ortodoxă Română 
a rânduit ca în această zi importantă să fie pomeniți 
eroii și ostașii care și-au dat viața pe câmpul de luptă 
sau pentru apărarea credinței ortodoxe.

Dumnezeu să-i odihnească în pace pe eroii nea-
mului românesc!

Măsuri de prevenire pentru perioadele caniculare

Prevenirea incendiilor: n identificarea şi nominalizarea sectoarelor de activitate 
în care creşte riscul de incendiu în condiţiile caracteristice temperaturilor 

atmosferice ridicate şi a lipsei de precipitaţii, urmând a se stabili măsurile de pro-
tecţie specifice; n asigurarea şi verificarea zilnică a instalaţiilor de stingere şi a rezer-
velor de substanţe stingătoare; n  asigurarea protejării faţă de efectul direct al raze-
lor solare a recipientelor, rezervoarelor şi a altor tipuri de ambalaje care conţin vapori  
inflamabili sau gaze lichefiate sub presiune, prin depozitare la umbră; n  verificarea 
utilajelor agricole folosite la recoltarea cerealelor păioase astfel încât să nu consti-tuie 
surse de aprindere, şi dotarea acestora cu mijloace de primă intervenţie; n  restric-
ţionarea efectuării, în anumite intervale din timpul zilei, a unor lucrări care creează 
condiţii favorizante pentru producerea de incendii prin degajări de substanţe volatile 
sau supraîncălziri excesive; n  intensificarea activităţilor cu scop preventiv în zonele 
cu culturi agricole şi în locuri cu vegetaţie forestieră, mai ales cele frecventate pentru 
agrement; n  este interzisă utilizarea focului deschis în locuri cu pericol de incendiu, 
în zonele afectate de uscăciune avansată, precum şi pe timp de vânt; locurile cu 
pericol de incendiu, în care se aplică această interdicţie, se stabilesc şi se marchează 
de persoanele în drept; n  prepararea hranei prin utilizarea focului deschis în incintele 
unităţilor, în zonele de agrement şi în gospodăriile populaţiei se face numai în locuri 
special amenajate, în condiţii şi la distanţe care să nu permită propagarea focului la 
construcţii, depozite, culturi agricole, păduri, plantaţii sau la alte vecinătăţi; n  utilizarea 
focului deschis nu se admite la distanţe mai mici de 40 m faţă de locurile cu pericol de 
explozie: gaze şi lichide combustibile, vapori inflamabili, explozivi etc., respectiv 10 
m faţă de materiale sau substanţe combustibile: lemn, hârtie, textile, carton asfaltat, 
bitum, ulei etc., fără a fi supravegheat şi asigurat prin măsuri corespunzătoare; n  
prevenirea jocului copiilor cu focul,aceasta constituind o obligație a persoanelor care 
răspund, potrivit legii, de creşterea, educarea şi îngrijirea copiilor.

Rubrica bisericii
Parohia Ortodoxă Săvârșin

Sărbătoarea nașterii Sf. Ioan Botezătorul, San-
zâienele și Rugăciunea de Sfințire a holdelor 

ne-a adunat, astăzi, în minunatul port al Săvârșinului, 
mici și mari, tineri și maturi, cântând lui Dumnezeu 
și Sf. Ioan:

„Prin tine izbăvindu-ne de tot necazul, după da-
torita mulțumire, pe tine apărătorul și fierbinte spri-
jinitorul nostru te rugăm, cel ce ai îndrăznire către 
Domnul, din toate nevoile ne slobozește pe noi ca 
să-ți cântăm: Bucură-te, Sfinte Ioane, Preacinstite 
Înaintemergătorule!”

Dumnezeule cel bun binecuvântează comuna 
aceasta și pe noi, robii tăi!

Iulie
Otilia CAZIMIR

De după dealuri arse şi trudite, 
Înalţă creste albe nori de plumb. 
S-adună-n iarbă umbre încâlcite
Şi, aspru, geme vântul prin porumb.
Câmpia de paragină şi scrum
Întinde braţe lungi de colb în drum, 
Apoi îşi strânge sufletu-n păduri, 
Căscând în râpi dogoritoare guri..
Dar norii sterpi coboară-n depărtare, 
Şi-abia vibrează dincolo de zare
Un tunet lung, cu prăbuşiri de stâncă.. 
Iar soarele s-arată alb şi mat,.
Şi-ntâia rază de lumină pare
Un fulger mort, ce rătăceşte încă
Pe câmpul prăfuit şi resemnat.
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BUZIAS,

Pagină realizată de Ana-Maria LAZĂR

Zilele Culturii Buzieșene

Lucrări finalizate la Centrul Comercial Buziaș

S-au finalizat lucrările și la noul cen-
tru comercial din Buziaș. Primul 

magazin se pregătește să își deschidă porțile 
și a demarat deja acțiunea de recrutare de 
personal. Așadar, Buziașul se dezvoltă și din 
punct de vedere economic. Noul centru co-
mercial va avea două magazine, precum și 
parcare. Acesta se află în centrul orașului, iar 
locuitorii și turiștii vor avea o ofertă variată 
de produse care pot fi cumpărate.

Donație

Asociația „PHOENIX Suport Buziaș“, reprezentată 
de Dan Cireșan și Horia Chiruța, a donat 15 seturi  

profesionale de șah, dintre care 6 merg către Liceul Teoretic  
Buziaș, 5 către Școala Generală Bacova și 4 către Biblioteca  
orașului Buziaș. ,,Mulțumim noului nostru partener pentru 
sponsorizare, KC Agro Manangant SRL Buziaș, care este 
alături de activitățile noastre pentru copii. 
Mulțumim conducerii Liceului Teoretic Bu-
ziaș, doamnei director prof. Claudia Râmpu,  
prof. Alin Jurca și prof. Arpad Balogh”, a trans- 
mis Asociația „PHOENIX Suport Buziaș”.

Primăria Buziaș și Casa de Cultură a ora-
șului Buziaș a pregătit o serie de mani- 

festări sub denumirea de Zilele Culturii Buzie-
șene. Programul a început cu cea de-a VIII-a 
ediție a Festivalului „Zilele Veverițelor“, a 
continuat cu evenimente dedicate copiilor și cu 
Ruga de la Silagiu și se încheie cu Ruga de la 
Bacova. Nu au lipsit muzica bună, mâncărurile 
delicioase și vinurile de Silagiu.

Festivalul, ajuns la cea de-a VIII-a ediție, 
a început în jurul orei 10.00, cu Concertul pe 
Colonadă, cu un Quintet de coarde și o paradă 
a iluștrilor oaspeți ai stațiunii din alte timpuri, în 
frunte cu împăratul Franz Joseph și împărăteasa 
Sissi, care s-au plimbat pe colonadă în costume de 
epocă, au fost trase salve de tun, iar Regimentul 
de gardă Eugeniu de Savoia a prezentat onorul. 
După-amiază, pe scena festivalului au început 
concertele: Cargo, Spring Time, Cu Asar, Milica 
Milovanovic și orchetsra condusă de Miša 
Mijatović. A doua zi a festivalului a fost dedicată 
muzicii populare. Pe scenă au urcat Liliana 
Laichici, Ramona Vița, Vasile Conea și mulți, 
mulți alți îndrăgiți interpreți de muzică populară 
din Banat, dar și ansambluri folclorice. Tot în 
cadrul Festivalului „Zilele Veverițelor“ a avut 
loc și mult-așteptatul concurs „Cele mai gustoase 
sarmale din Banat”, unde bucătari iscusiți s-au 
întrecut în gătitul sarmalelor de tot felul. În 
cadrul Zilelor Culturii Buzieșene, copiii au avut 
momentul lor de sărbătoare. Astfel, în data de 
2 iunie, a avut loc un program de divertisment 
pentru copii cu Trupa de animatori „Taimparty”.

Zilele Culturii Buzieșene au continuat 
cu Ruga de la Silagiu din  data de 13 iunie. 
Evenimentele au debutat cu slujba de la Biserica 
Ortodoxă din Silagiu, iar după-amiaza alaiul 
Rugii a ajuns în curtea Căminului Cultural din 
Silagiu, unde a început petrecerea. Invitat de 
seamă a fost interpreta de muzică populară din 
Banat, Mirela Petrean.

Ruga de la Bacova va încheia Zilele Culturii 
Buzieșene, chiar dacă este un eveniment puțin 
mai îndepărtat. Aceasta va avea loc în data de 20 
iulie, de Sfântul Ilie. La fel ca și la Ruga de la 
Silagiu, alaiul Rugii va începe jocul, după ce, în 
prima parte a zilei, goștii și gazdele vor merge 
la slujba de la Biserica Ortodoxă. La Ruga de la 
Bacova va cânta interpreta de muzică populară 
din Banat, Rodica Olaru.
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Pagină realizată de Ciprian GUȚU

 Ziua Eroilor marcată la Recaș

Școala „Constantin Păunescu“ Recaș

Peste puțin timp, Recașul va avea unul 
dintre cele mai frumoase parcuri de 

agrement din județ și, poate, din țară! 

Până în prezent s-a finalizat sectorul pentru 
copii, urmând ca în zilele care urmează să fie 
finalizat cel de agrement (foișoare, pergole, 
bănci), iar în toamnă sectorul de promenadă 
(fântână arteziană, bănci, parcare etc.).

Toate acestea, într-un decor de zeci de pomi 
ornamentali și câteva sute de trandafiri de toate 
culorile și nuanțele!

Final de formare pentru echipa de elevi a Școlii „Constantin Păunescu“ din Recaș, 
în cadrul proiectului Erasmus plus 2023-1-RO-K122-VET-000137520 - Împreună 

vom Reuși. 
Suntem la finalul stagiilor de pregătire profesională la Centrul european VITALIS. 

Am experimentat multe activități în cele două module parcurse în două săptămâni, am 
muncit, am învățat și vizite culturale am desfășurat. Suntem multumiți că ne-am îndeplinit 
obiectivele acestui proiect... urmează să vă povestim/diseminăm când ajungem acasa... 
și la Școala „Constantin Păunescu“ despre toate experiențele noastre preprofesionale și 
profesionale. 

Felicitări, dragi elevi! Cu mulțumiri echipei de proiect, cadrelor didactice însoțitoare 
și programului Erasmus Plus!

și Aurelian Mila au oficiat slujba de pomenire, apoi la finalul 
acesteia a avut loc depunerea de coroane. Sfârșitul ceremoniei a 
adus în fața celor prezenți defilarea în acordurile muzicii militare 

a detașamentului Brigăzii 18 
Cercetare Supraveghere Decebal.  

Zilei Eroilor i s-a conferit 
prin lege statutul de sărbătoare 
națională și s-a stabilit să fie 
marcată în cea de-a patruzecea zi 
de la Sfintele Paști, Ziua Înălțării, 
potrivit tradiției românești.

Fie ca memoria eroilor noștri 
naționali să ne inspire și să ne 
ghideze spre un viitor luminos!

Joi, 13 iunie 2024, la Recaș, în fața sediului poliției din oraș, 
a avut loc ceremonia militară și religioasă prilejuită de Ziua 

Eroilor, spre amintirea și pomenirea eroilor neamului românesc 
căzuți la datorie.

 În semn de prețuire a avut loc  
comemorarea eroului local căzut 
la datorie, subinspector de poliție 
post-mortem, Cristian Amariei.

La festivitate au luat parte 
oficialități județene și locale,  
printre care se numără subprefetul 
Raul Ambruș, comisarul șef Florin 
Bolboș și primarul orașului Pavel 
Teodor. Preoții Liviu Bugariu 

Agrement la Recaș
Prof. Mirela SERAFIM

Azi, 7 iunie 2024 este despre ei... clasa a XII-a, azi este emoție, azi e visare, e 
speranță... Azi e despre voi, părinți de clasa XII-a, tot cu emoție, poate mai mare, 

tot cu  visare, tot cu speranță.  Dar azi e și despre noi, toți din Liceul Teoretic Recaș, care 
am pregătit celebrarea, cum știm noi mai bine, cu muzică, cu dans și bucurie. A fost o 
poveste, o poveste scrisă de voi, clasa a XII-a. Să ne povestiți frumos pe unde veți merge, 
n-om fi fost noi cei mai buni, dar așa diriginte 
dedicate ca doamnele Ana Paven și Delia Purda 
chiar nu cred să aibă cineva! Mulțumim părinților 
pentru voi, absolvenții noștri 2024! Mulțumim 
profesorilor și personalului școlii pentru formarea 
voastră! Și-acum, la drum... Să aveți noroc pe 
unde veți merge și, oridecâte ori veți vrea, știți 
unde ne găsiți! Să ne revedem sănătoși!

Emoție, visare și speranță
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Din albumul primăriei

  Pagină coordonată de Andrei Horațiu CIPRIAN

„Noua hală agroalimentară va oferi un spațiu modern și bine echipat!“
Luchian SAVU - Primar al comunei Șandra

Începutul lunii iunie a venit cu o veste extraordinară pentru elevii Școlii 
Gimnaziale Șandra. Cu ajutorul generos al Primăriei comunei Șandra, 

școala a primit dotările din cadrul unui proiect de mare importanță, care a 
depășit suma de 860.000,00 lei.

Acest proiect ambițios a permis echi-
parea școlii cu resurse și echipamente mo-
derne, menite să îmbunătățească semnifica-
tiv condițiile de învățare pentru elevi și să 
susțină activitatea cadrelor didactice. 

Prin această investiție, Primăria co-
munei Șandra a demonstrat încă o dată că 
educația și viitorul copiilor sunt priorități 
esențiale.

„Vă mulțumim pentru această inițiativă și pentru sprijinul constant oferit!
Suntem extrem de norocoși să facem parte dintr-o comunitate care pune 

atât de mult preț pe educație și pe dezvoltarea tinerei generații“, a declarat 
conducerea Școlii Gimnaziale Șandra.

Așa cum v-am obișnuit, veștile bune pentru 
comunitatea noastră sunt întotdeauna împăr- 

tășite cu voi cu mare drag.
Sunt încântat să vă informez că am obținut avizul 

pentru obiectivul de investiții ,,Hală Piață Agro-
Alimentară, în comuna Șandra’’, săptămâna viitoare 
fiind emis Ordinul de la Ministru, urmând ulterior a 
fii scoasă la licitație.

Acest proiect deosebit de important va contribui 
la dezvoltarea economică locală și va susține micii 
producători și fermieri din zonă.

Noua hală agroalimentară va oferi un spațiu 
modern și bine echipat pentru desfășurarea acti-
vităților comerciale și pentru promovarea produselor 
locale. Aici veți putea găsi o gamă variată de produse proaspete și de 

calitate, direct de la producătorii noștri locali.
Totodată, cu mare bucurie vă anunț că am depus 

la CNI, Studiul de Fezabilitate pentru obiectivul de 
investiții ,,Reabilitare, modernizare, extindere și 
dotare Cămin Cultural în comuna Șandra’’

Acest proiect ambițios pentru căminul nostru 
cultural, care va fi supus unui amplu proces de 
reabilitare, modernizare, extindere și dotare, ne 
va ajuta să creăm un spațiu unde cultura și arta se 
întâlnesc pentru a inspira și a uni comunitatea.

Abia aștept să ne bucurăm împreună la inau-
gurarea noului cămin cultural.

Fără sprijinul și susținerea dumneavoastră aces-
te proiecte nu erau posibile. Vă mulțumesc pentru 

încredere! Proiectele continuă!

Dotări la Școala Gimnazială Șandra

Măsuri de prevenire pentru perioadele caniculare

Recomandări privind protecţia populaţiei pe timpul caniculei: n depla-
sările sunt recomandate în primele ore ale dimineţii sau seara, pe cât 

posibil prin zone umbrite, alternând deplasarea cu repausul, în spaţii dotate cu 
aer condiţionat (magazine, spatii publice); n evitaţi aglomeraţiile, expunerea 
la soare, efortul fizic intens între orele 11.00-18.00; n purtaţi haine lejere, 
subţiri, deschise la culoare, pălării şi ochelari de soare; n beţi 1,5-2 litri de 
lichide pe zi, nu prea reci, apă, sucuri naturale din fructe şi ceaiuri călduţe (soc, 
muşeţel, urzici); n mâncaţi fructe şi legume (pepene, prune, roşii) sau iaurt 
(echivalentul unui pahar cu apă); mâncaţi echilibrat şi variat insistând pe pro-
dusele cu valoare calorică mică; n evitaţi băuturile ce conţin cofeină (cafea, 
ceai, cola) sau zahăr (sucurile carbogazoase) în cantitate mare; n evitaţi ali-
mentele cu un conţinut sporit de grăsimi, în special de origine animală; n nu 
consumaţi alcool (inclusiv bere) – vă deshidratează şi vă transformă într-o 
potenţială victimă a caniculei; n menţineţi legătura cu persoanele în vârstă, 
interesându-vă de starea de sănătate a acestora şi oferiţi-le asistenţă ori de 
câte ori au nevoie; n nu lăsaţi copiii/animalele de companie singuri/singure 
în autoturisme; n cereţi sfatul medicului de familie la cel mai mic semn de 
suferinţă, manifestat de dumneavoastră sau copilul dumneavoastră; n creaţi 
un ambient care să nu suprasolicite capacitatea de adaptare a organismului; n 
persoanele care suferă de diferite afecţiuni vor continua tratamentul, conform 
indicaţiilor medicului. Este foarte util ca în perioada caniculară să se consulte 
medicul curant, în vederea adaptării schemei terapeutice la condiţiile exis-
tente; n pentru ameliorarea condiţiilor la locul de muncă se va reduce inten-
sitatea și ritmului activităţilor fizice, se va alterna efortul dinamic cu cel static 
şi alternarea perioadelor de lucru cu perioadele de repaus, în locuri umbrite ori 
ventilate corespunzător.

Eleva Maria Dragomir din comu-
na Șandra ne întreabă care este 

forma corectă: delicvent sau delincvent? 
Dragă Maria, cu siguranță ai întâlnit am-
bele forme până acum. Astăzi, însă, vom 
clarifica și acest aspect. Chiar dacă for-
ma delicvent este atât de des întâlnită și 
folosită peste tot, atât în vorbire cât și în 
scriere, totuși, singura formă corectă și acceptată este aceea 
de delincvent (persoană care comite un delict).

Delincvența prezintă o serie de manifestări antisociale 
care are un grad de periculozitate și gravitate din punctul de 
vedere al consecințelor comportamentelor delincvente ale 
adolescenților, afectând valorile, normele sociale protejate 
de normele juridice penale. Termenul desemnează conduite 
inadecvate ale tinerilor care n-au împlinit vârsta majoratu-
lui, fiind aplicat celor care transgresează legea, dar și celor 
care se integrează în anturaje potențial delincvente.

Elevii ne întreabă, noi răspundem

Invitat personal de legendarul fotbalist român Marcel 
Răducanu, cunoscut pentru cariera sa impresionantă, atât în 
România, cât și în Germania, la o întâlnire de suflet, dom-
nul Luchian Savu, edilul comunei Șandra s-a bucurat și de 
această dată de prietenia sinceră a celebrului sportiv.
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Ion BREJE - Primar al comunei Checea

„Scopul Programului național Masă sănătoasă este sprijinirea participării la 
educație a tuturor copiilor, prin oferirea unei alimentații sănătoase!“

  Pagină realizată de  Aurelia KIS-MUTU

Împreună cu Școala Gimnazială Checea am 
reușit să facem demersuri pentru a fi incluși în 

programul: „Masă sănătoasă 2024”.
Lista cu unitățile de învățământ incluse în 

programul „Masă sănătoasă”, a fost publicată în 
Monitorul Oficial, Ordinul Ministerului Educației 
4139/138/2024, unde se regăsește și Școala Gimnazi-
ala Checea.

Programul național „Masă sănătoasă” constă în 
acordarea zilnică, cu titlu gratuit, a unui suport alimentar constând în-

În fiecare an, la data de 26 iunie, sărbătorim „Ziua 
Drapelului Național”, una din cele mai impor-

tante zile pentru noi, ca popor român! Data a fost aleasă 
în amintirea zilei când, în timpul Revoluției de la 1848, 
tricolorul roșu-galben-albastru a fost adoptat ca sim-
bol al națiunii române! Drapelul patriei, simbol suprem 
al unității și identității românești, sursă inestimabilă de 
mândrie față de neam și țară, le dă românilor de pretutin-
deni sentimentul că aparțin unei națiuni libere și demne!

Ziua Europei a fost sărbătorită și la 
Școala Gimnazială Checea. Elevii cla-

sei pregătitoare B au făcut pictură de steaguri 
pe mânuțe și pe asfalt cu tema „Stegulețe din 
țări europene“ și s-au bucurat jucând  „Țările 
Europei”.

Noi, clasa pregătitoare B, am făcut 
o  super petrecere în pijamale 

și vizionare de film pentru copii, cum alt-
fel decât cu popcorn, gustări nu neapărat 
sănătoase. 

Învățătoare Ramona Stan.

Suntem  viitori antreprenori, am deschis 
propriul magazin în sala de clasă. Am 

socotit cum am știut mai bine, ne-am numărat 
banii, dar ne-am și distrat. Am avut vânzător, 
cumpărători cu coșuri pregătite pentru a fi 
umplute. O zi memorabilă!

tr-o masă caldă sau, după caz, într-un pachet alimentar 
pentru toți copiii. Scopul Programului național „Masă 
sănătoasă” este sprijinirea participării la educație a tu-
turor copiilor prin oferirea unei alimentații sănătoase 
care să susțină învățarea, prin crearea motivației pen-
tru studiu, menținerea echilibrului socio-emoțional și 
întărirea stării de bine a elevului. 

Mulțumim pe această cale, pentru sprijin, Inspec-
toratului General Școlar Timiș, în special doamnei In-

spector General Școlar Aura Danielescu.

AS Checeana Checea

Închidem sezonul cu mulțumiri pentru băieții noștri care au demonstrat ca 
prin munca ambiție și determinare au reușit să aducă rezultate pentru noi. 

Muțumiri îi revin antrenorului nostru Daniel Leonte, care prin multă răbdare, 
munca și încredere a reușit să formeze un grup unit, ci mai exact o familie. Pe 

această cale îi dorim cât mai multe realizări 
alături de echipă.

Îi mulțumim managerului nostru de imag-
ine care a fost și este alături de echipă la fiecare  
meci, chiar dacă starea de sănătate nu îi mai per-
mite să facă ceea ce îi plăcea mai mult, să joace 
fotbal.

Mulțumim tuturor celor care au fost alături 
de noi!

Rubrica bisericii
Sfaturi duhovnicești

Părintele Iustin PâRVu

Măi, fiți ca o poală acolo unde cei de lângă voi să 
se așeze și să simtă că sunt înțeleși. Să nu-i mus-

tri pe cei care au întristare, ca să nu fii pedepsit cu acelaşi 
toiag şi căutând să îți afli judecător, cum și 
tu ai fost! Aminteşte-ţi că şi tu ai trup de 
ţărână şi fă binele tuturor, fără deosebire...

Când ești plin de sine, toți ți se par răi.

Rubrica școlii
Activități la Școala Gimnazială Checea

Veste extraordinară! 
Înființarea unui Centru de Permanență

la Checea

Primarul comunei Checea a purtat discuții cu 
ministrul sănătății despre înființarea unui Cen-

tru de Permanență în Checea, pentru ca toți locuitorii 
comunei să poată beneficia de servicii gratuite de îngri-
jire medicală.

„Am discutat cu ministrul sănătății despre 
înființarea unui Centru de Permanență în Checea, iar 
domnul Alexandru Rafila m-a asigurat de tot sprijinul 
său. Fiecare dintre noi merită să aibă acces la sistemul 
de sănătate, pentru a primi îngrijire medicală, la orice 
oră din zi și din noapte. Pentru mine și echipa mea de 
consilieri locali, sănătatea noastră, a părinților, a bu-
nicilor și a copiilor noștri, este prioritară! Fiecare are 
dreptul la servicii medicale gratuite, iar pentru noi, cei 
din Checea, este nevoie de un Centru de Permanență. 

Centrele de permanență sunt unități sanitare cu se-
diul stabil în cadrul cărora se asigură asistența medicală 
primară în regim de gardă de către personal calificat, 
pentru toți pacienții, indiferent de statutul de asigurat 
sau neasigurat“, a declarat edilul comunei Checea.
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AQUATIM

  Pagină realizată de Borița STOIU, cu sprijinul doamnei Crenguţa RADOSAV

 Aquatim și ARA în programul IFAT München

Nou contract de finanțare 
pentru investiții în județul Timiș

Aquatim a semnat, împreună cu 
Ministerul Investițiilor și Progra-

melor Europene, Contractul de Finanțare 
pentru implementarea „Proiectului regional 
de dezvoltare a infrastructurii de apă și apă 
uzată din județul Timiș, în perioada 2014-
2020 - etapa II” (cod SMIS: 2021 318847). 
Acest contract de finanțare, în valoare totală 
de 148.245.473 Euro, va asigura continuarea 
investițiilor începute în cadrul Programului 
Operațional Infrastructură Mare (POIM), 
conducând astfel la realizarea Axei 3 
POIM, împreună cu obiectivele acesteia, 
respectiv dezvoltarea infrastructurii de me-
diu în condiții de management eficient al 
resurselor, conservarea și protecția mediului 
și promovarea utilizării eficiente a resurselor, 
creșterea nivelului de colectare și epurare a 
apelor uzate urbane, precum și a gradului 
de asigurare a alimentării cu apă potabilă a 
populației.

Noul contract de finanțare este încadrat 
în Programul Dezvoltare Durabilă 2021-
2027, asigurând prioritățile aferente acestuia, 
respectiv dezvoltarea infrastructurii de apă și 
apă uzată și tranziția la o economie circulară, 
cu obiectivul specific RSO 2.5 - Promovarea 
accesului la apă și o gospodărire sustenabilă 
a apelor, asigurând astfel conformarea cu  
prevederile acquis-ului european și cu angaja-
mentele asumate în sectorul de mediu.

Pentru locuitorii județului nostru, 
această nouă finanțare asigură continuarea 
și finalizarea lucrărilor începute deja, dar 
și dezvoltarea unor sisteme durabile de 
alimentare cu apă și apă uzată, în Timișoara 
și în alte localități din județul Timiș.

Investițiile în infrastructura de mediu 
asigură igienă, calitate sporită a vieții și 
condiții de trai mai bune pentru populația 
beneficiară.

Dr. ing. Ilie Vlaicu
Director General Aquatim SA

Susținere concretă pentru formarea tinerilor specialiști în domeniul apei

Aquatim sprijină învățământul dual în municipiul 
Timișoara și în județul Timiș, prin participarea 

la „Târgul Liceelor”, eveniment organizat de Municipali-
tate, Inspectoratul Școlar Timiș, unități de învățământ și 
operatori economici, astfel că reprezentanții noștri au fost 
prezenți, la Centrul Regional de Afaceri din Timișoara. Or-
ganizatorii evenimentului și-au propus să conștientizeze 
elevii, profesorii și părinții, cu privire la oportunitățile ofer-
ite de această formă de învățământ, și au avut mare trecere.

Învățământul dual este o formă de educație bazată un 
contract între elev - companie privată/ operator economic 
– unitate de învățământ, în temeiul căruia liceenii urmează 
să învețe meserii în contexte practice. Elevii înscriși în 
această formă de învățământ beneficiază de bursă lunară, masă și cazare gratuite.

Compania Aquatim - operatorul regional de alimentare cu apă și canalizare din județul 
Timiș, în calitate de membru al Consorțiului Regional pentru învățământ Dual Vest din 
Timișoara, este interesată de colaborarea cu licee tehnologice din Timișoara, în vederea 
școlarizării liceenilor în domeniile de activitate: instalații în construcții, instalații electrice, 
automatizări, operare/exploatare stații de tratare apă potabilă și stații de epurare.

Exerciții de alarmare-evacuare și intervenție la incendiu, la sediile Aquatim

La punctele de lucru ale Aquatim s-au desfășurat trei exerciții de alarmare-evacuare și 
intervenție la incendiu, în fapt o nouă acțiune compactă bilaterală de succes, Aqua-

tim- ISU BANAT al județului Timiș/ Detașamentele 1 și 2 Pompieri Timișoara.
Colegii noștri s-au conformat pașilor, semnalelor transmise, indicațiilor primite și 

desfășurătorului complex antamat, astfel că putem spune, fără falsă modestie, că suntem 
pregătiți pentru situații de criză. Totul, grație celor din Compartimentul Situații de Urgență 
(CSU) al Aquatim și partenerilor noștri de cursă lungă, pompierii Detașamentelor 1 și 2.

Ca întotdeauna, pompierii ne-au oferit o demonstrație de forță, rapiditate și inteligență, 
în cazul unei situații de urgență și, cert, ne-au impresionat. Unul dintre exerciții s-a derulat 

chiar de Ziua Europei. Cele trei au avut loc la se-
diul central din Gheorghe Lazăr nr.11 A, la Cen-
trul Relații Clienți și casierie, de pe Enric Baader, 
respectiv la clădirea de birouri din strada Trebo-
niu Laurian, toate în baza Planului Aquatim de 
pregătire în domeniul situațiilor de urgență, afer-
ent anului 2024.

Personalul CSU a organizat și desfășurat în 
prealabil, ședințe specifice de pregătire a acestora 
cu șefii de structuri organizatorice și cu personalul 
clădirilor în cauză.

În Bavaria, la München, s-a desfășurat o nouă ediție a celui mai 
grandios târg de tehnologie de mediu/ apă din toată Europa.

Evenimentul, care are loc o dată la doi ani, reunește companii 
de servicii publice, firme producătoare de echipamente si specialiști 
de top, într-un cadru profesional înalt și într-o 
atmosferă propice colaborărilor pe termen lung, 
respectiv creării de legături tehnice/ științifice/ 
profesionale de durată și de calitate.

Conducătorul delegației române a fost 
directorul general al Aquatim și președintele 
Asociației Române a Apei, dr. ing. Ilie Vlaicu, 
cel care a avut astfel privilegiul de a participa 
la discuții cu jucători importanți din domeniul 
nostru de activitate, pe teme de prim interes 
pentru sectorul de apă.

Ilie Vlaicu s-a întâlnit cu personalități importante din sfera 
noastră profesională și a stabilit pași concreți de parcurs împreună, 
într-un orizont de timp imediat.

„Insist și punctez stabilirea unor noi linii de colaborare cu 
Asociația Germană a Apei și Deșeurilor (DWA), una dintre cele mai 
puternice organizații de profil din Europa.

M-am reîntâlnit, cu bucurie, cu domnul profesor Uli Paetzel, 
Președintele DWA și cu doamna Dr. Lisa Broß, 
Director Executiv al DWA.

Cum să realizăm o infrastructură durabilă 
pentru apă? Cum facem față provocărilor 
viitoare, produse de deficitul de apă și inundații? 
Cum vom reuși să integrăm tehnologia prie-
tenoasă cu mediul în activitatea noastră, care 
necesită „putere” maximă? Acestea constituie 
o parte a întrebărilor/subiectelor de interes din 
cadrul dezbaterilor de la IFAT. 

Aștept să continuăm discuțiile, într-o manieră la fel de intensă, 
la EXPOAPA Brașov, eveniment organizat de Asociația Româna a 
Apei, între 11 și 13 iunie”, a declarat directorul general al Aquatim 
și liderul ARA.
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 Pagină coordonată de prof. Roxana DAMIAN

Liebling - o comună cu oameni harnici și ospitalieri

Ziua Gratitudinii organizată de Asociația Primarilor 
din Banatul istoric în comuna Liebling, onorată de prezența 
Înaltpreasfințitului Părinte Mitropolit Ioan al Banatului, a avut 
parte și de frumoase momente de desfătare artistică.

După o scurtă vizită în frumos gospodărita comună Liebling, 
am rămas impresionată de ordinea și curățenia ce domneau 

peste tot. Străduțele curate, casele frumos întreținute și spațiile verzi 
bine îngrijite m-au făcut să simt o stare de liniște 
și armonie. Locuitorii păreau mândri de comuna 
lor și se implicau activ în menținerea curățeniei 
și frumuseții locului. Am rămas cu o impresie 
foarte bună și am fost încântată de atmosfera de 
acasă pe care am simțit-o în acestă comună. La 
Lieb-ling, în această fermecătoare comună din 
câmpia Banatului, oamenii trăiesc într-un ritm 
liniștit, îndreptându-și atenția către agricultură și 
păstrarea tradițiilor locale.

Locuitorii comunei sunt oameni harnici și ospitalieri, obișnuiți 
să se ajute reciproc și să își petreacă timpul împreună. Ei sunt mân-

dri de frumusețea locului în care trăiesc și își păstrează tradițiile cu 
respect și devotament.

Este bine să știți, dragi cititori ai jurnalului nostru din alte județe, 
că în comuna Liebling din câmpia Banatului oa-
menii sunt cunoscuți pentru ospitalitatea lor, 
pentru mâncarea tradițională delicioasă și pentru 
evenimentele culturale și folclorice, care au loc în 
mod regulat. Aceștia sunt legați între ei printr-o  
comunitate strânsă și unită, în care fiecare își 
găsește locul și își găsește satisfacția în lucrul pe 
care îl face.

În timp ce lumea din jur se schimbă rapid, 
această comunitate din câmpia Banatului rămâne 

un loc de liniște și tradiție, unde oamenii își trăiesc viețile în armonie 
cu natura și valorile lor autentice.

Știri pe scurt
u România va introduce salariul minim la nivel european, iniţiativă 

ce prevede ca pentru aceeaşi muncă să fie plata egală, a anunțat premierul 
Marcel Ciolacu. El a mai adăugat că termenul de implementare a acestei 
măsuri este 15 noiembrie.

u Când se gândesc la copiii lor sau în general la copiii din Româ-
nia, 30.7% dintre români cred că principala problemă care ar putea să le 
influenţeze negativ viitorul este legată de traficul şi consumul de droguri, 
urmată de calitatea sistemului de educaţie şi pregătirea deficitară (29.3%), 
respectiv starea economiei şi lipsa locurilor de muncă bine plătite (20.3%).

u S-a redeschis circulaţia pe Transalpina de la data de 1 iunie 2024! În 
urma verificării stării drumului de către o comisie formată din reprezentanţii 
CNAIR (inclusiv de la DRDP Craiova şi SDN Târgu Jiu), a fost luată de-
cizia redeschiderii circulaţiei rutiere pe Transalpina începând cu data de 
1.06.2024”, a anunţat, directorul CNAIR, Cristian Pistol, pe Facebook. 
Potrivit acestuia, sectorul de drum montan dintre Rânca şi Curpăt al DN 
67C (Transalpina) se redeschide pe timpul zilei, în intervalul orar 08:00 - 
18:00. „În afara acestui interval orar accesul este interzis din cauze obiec-
tive care ţin de specificul acestei zone montane aflate la mare altitudine. 
De asemenea, limita de viteză pe acest sector de drum este de maximum 
30 km/oră iar accesul autoturismelor cu masa maximă autorizată mai mare 
de 3,5 tone este interzis”, a mai transmis Pistol.

u Conducerea tractorului fără permis atrage după sine o pedeapsă cu 
închisoarea de la unu la cinci ani. Modificarea a 
fost făcută în Parlamentul României, unde deputații 
au decis, la votul final, să clarifice actualele pre-
vederi legale, astfel încât conducătorii tractoarelor 
agricole și forestiere să fie incluși explicit în textul 
Codului penal.

Prognoza meteo
Cum va fi vremea până la finalul lunii iunie

Vremea în săptămâna 17.06.2024 – 24.06.2024. Mediile valorilor 
termice se vor situa peste cele specifice perioadei la nivelul întregii ţări. 
Regimul pluviometric va fi uşor deficitar în majoritatea regiunilor.

În săptămâna 24.06.2024 – 01.07.2024. Mediile valorilor termice 
vor fi mai ridicate decât cele normale pentru această perioadă 
în toate regiunile. Regimul pluviometric va fi apropiat de cel 
specific pentru această perioadă în jumătatea de est a terito-
riului şi uşor deficitar în rest.

Cântat-am vinul şi-l băui pre el,
Şi-aşa, precum din flori slăvitul soare,
Cules-am toată roua din pahare,
Voios ca cel din urmă menestrel.

Salarii de 3.000 de euro
Încă un domeniu cheie din economia românească are ne-

voie de angajaţi ca de aer. Este vorba despre agricultură. 
Fermierii se plâng că nu mai găsesc oameni care să conducă trac-
toarele. Asta, deşi salariile din domeniu ajung chiar şi la 3.000 
de euro. România are nevoie de cel puţin 400 de tractorişti, arată 
cele mai recente date. Nici măcar salariile ca-n Vest nu-i mai 
conving pe tineri să aleagă o astfel 
de meserie, se plâng fermierii. Sala-
riile tractoriştilor pornesc de la 3.000-
4.000 de lei, însă sunt muncitori care 
pot încasa un salariu net chiar şi de 
14.000 de lei, în funcţie de utilajul 
manevrat.

Cele mai mari lefuri în domeniu 
sunt oferite în zona Ardealului. Fermele nu mai au tractorişti, 
pentru că cei mai în vârstă nu ştiu să manevreze utilajele noi, 
tinerii nu mai sunt interesaţi de meserie, iar liceele de specialitate 
nu îi pregătesc suficient pe elevi, arată acelaşi studiu.

Cele mai multe şcoli agricole sunt în Botoșani, Buzău, Iași și 
Teleorman, iar cei mai mulți elevi spun că nu îşi doresc un viitor 
în domeniu, ci vor doar să termine 12 clase.

România are o suprafață agricolă totală de aproximativ 14,7 
milioane de hectare. Din aceasta, doar 10 milioane de hectare 
sunt ocupate cu terenuri arabile.

Din albumul comunei

Poezii uitate
Spovedania

                                               Al. O. TEODOREANu
Am păstorit în viaţă vinuri rare
(De-aceea îmi şi zice Păstorel)
Şi de la Grasă pân’ la Ottonel,
Le-am preţuit, pe rând, pe fiecare.



21

SANANDREI
TimișSă dea Dumnezeu ca cineva, adunând jurnalul „Banatul“ foaie după foaie, după ce se vor aduna cu sutele, cu miile, să spună: Aceasta este Biblia Banatului!

† IOAN

<

   Pagină coordonată de Carmen MĂDĂLUȚĂ

 Proiectul Școala Verde în comuna Sânandrei

Concursul de proiecte din domeniul 
educației școlare, „Egali în diversitate 

într-un mediu verde” - Erasmus+, a adus Școlii 
Gimnaziale Sânandrei un loc fruntaș în județ și 
în țară, și anume locul 7 din 378 de școli par-
ticipante, la nivel național! Activitățile s-au 
concentrat în mod special asupra elevilor, presu-
punând deplasări ale 
acestora în școli din 
străinătate și cursuri 
pentru cadrele didac-
tice, toate finanțate 
prin programul Eras-
mus+. 

Felicitări, Școala 
Gimnazială Sânan-
drei!

Știați că Acer platanoides Glo-
bosum poate ajunge la o înălțime de 

10-12 metri? Acest gigant al naturii se află  
chiar în curtea Școlii Gimnaziale Sânan-
drei, aducând nu doar umbra binevenită, ci 
și un farmec aparte acestui spațiu.

Prin proiectul „Școala Verde“, curtea  
Școlii Gimnaziale Sânandrei a fost trans-
formată într-o oază naturală. Iată ce a 
fost realizat într-o suprafață de 1.100 mp:  
u Alei pavate pentru acces facil; u Gazon 
verde, ideal pentru joacă și relaxare;  
u Sistem de irigare automatizat tip 
Rainbird, asigurând îngrijirea adecvată a 
plantelor;u Copaci frumos înrădăcinați 
pentru umbră și aer curat; u Paturi înalte 
pentru diverse culturi, pregătind terenul 
pentru lecții de grădinărit; u Tabureți 
de exterior din piele ecologică pentru 
confortul participanților la activități.

Această transformare nu ar fi fost 
posibilă fără implicarea comunității 
noastre, sprijinul generos al sponsorului 
Nord One și ajutorul acordat de Primăria 
Sânandrei. Mulțumim tuturor celor care 
au făcut posibil acest proiect!

Elevii clasei a 
II-a au învățat 

să calculeze ingredien-
tele, să cântărească, să  
prepare și apoi să mă-
nânce un desert simplu.

Câ ț i v a 
elevi din 

clasele a VII-a și 
a VIII-a au văzut 
cum funcționează 
mașinile cu hi-
drogen, la Facul-
tatea de Chimie 
Industrială și In-

gineria Mediului din cadrul Politehnicii. Mulțumim 
domnului profesor Ovidiu Olariu!

Elevii clasei a VIII-a au predat „cheia” celor 
din clasa 

a VII-a. Pentru 
ei a fost ultima zi  
ca elevi ai școlii 
noastre. De mâine 
încep un nou drum.  
Le dorim succes în 
ceea ce și-au pro-
pus!

Clubul sportiv Gab Boxing Sânandrei a 
organizat între sportivii săi, la sala de 

sport din Sânandrei, o demonstrație de tehnică și 
meciuri demonstrative de kick boxing.

Tot atunci, marele campion mondial Fla- 
vius Biea a fost 
prezent în sala 
din Sânandrei  
cu câțiva băieți  
de la sălile 
Biea Boxing 
Gym pentru a  
face o demon-
strație de box 
și kick- box.

Kick-box la Sânandrei

Locul 7 la nivel național Grădina cu flori
Adrian PĂuNESCu

Ți-am adus o grădină cu flori,
cât în brațe mi-a-ncăput,
poţi să urci, să rămâi, să cobori,
eu ţi-o dau pentr-un singur sărut.

Ți-am adus o grădină cu flori,
hai în ea, că-i a ta, doar a ta,
și din brațele mele, cândva,
poți oricând, dacă vrei, să cobori.

Port în brațe fatale grădini,
urcă-n ele, să simți cât iubesc,
precum e obiceiul lumesc,
te primesc și cu flori, și cu spini.

O grădină cu flori pentru noi,
o grădină cu ochi către cer
și pe ea, numai asta îți cer,
să fugim, să plecăm din noroi.

Hai în brațele mele cu flori,
ca pe-o ploaie cerească te strig,
poți să stai, dacă simți că ți-e frig,
dacă vrei, poți să nu mai cobori.

Dar primește-acest ordin de zi,
hai în brațele mele, cântând,
să plecăm, să plecăm mai curând,
unde, încă, se poate iubi.

Nu voiesc să te pierd sau să mori,
în botanică vreau să rămân,
eu să fiu chiar și-o claie de fân,
tu să fii floarea mea între flori.

Activități la 
Școala 

Gimnazială 
Carani
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 1 Iunie de poveste - la Deta

Concurs de biciclete

O activitate tradițională în 
Deta, de Ziua Copilului, a 

devenit vestitul Concurs de biciclete 
organizat de Primăria Deta și 
Consiliul Local Deta cu susținerea 
domnului primar Petru Roman. 

În acest an au participat nici 
mai mult nici mai puțin de 125 de 
copii, care au fost împărțiți pe 15 
de categorii, de la preșcolari până la 
liceeni. 

La final au fost acordate 45 de 
premii I, II și III, dar toți copii au 
câștigat la această competiție, prin 
faptul că au petrecut timp împreună 
cu prietenii lor, au învățat ce 
înseamnă fairplay și s-au bucurat de 
o cursă cu bicicleta prin oraș.

Cu ocazia Zilei Copilului, a avut loc 
în parcul Anton Kratzer din orașul 

Deta un maraton al activităților, dedicate ce-
lor mici și organizate de Primăria Deta, Con-
siliul Local Deta reprezentate de domnul pri-
mar Petru Roman în colaborare cu Centrul 
Cultural Deta. Astfel, copiii s-au costumat 
foarte frumos, în personaje de basm, pentru 
a participa la „Carnavalul poveștilor”, apoi 
au avut posibilitatea de a se distra alături de 

Gramatica actuală

Mulți oameni nu fac diferența dintre 
propoziție și enunț. Uneori au 

dreptate, pentru că propoziția este un enunț, 
dar enunțul poate fi și o frază. Deci acesta 
se organizează în jurul predicatului. Dacă 
enunțul e simplu, are un singur predicat 
(Eu mănânc mere.), dacă e complex (Eu 
mănânc mere, beau apă și învăț lecția.), are 
mai multe predicate. De obicei, enunțul se 
termină cu punct (dacă este asertiv – oferă 
informații: Apa fierbe la 100°C.), dar poate 
fi și interogativ (Cine a tăcut? -când cere 
informații) sau imperativ (Plecați! – când 
vorbitorul exprimă 
un ordin, o poruncă), 
respectiv exclamativ 
(Ce răspuns inteligent! 
– când exprimă o stare 
afectivă). 

prietenii lor  în activitatea numită „Jocurile 
copilăriei de altădată”, mulți dintre cei mici 
au optat pentru a se da pe  topoganul gon-
flabil  sau a mânca înghețată. Alții, pasionați 
de arta desenului s-au lăsat pictați pe față, 
dar cei mai mulți au petrecut timpul alături 
de diverse  personaje din ficțiunile lor pref-
erate și chiar alături de zâna poveștilor. At-
mosfera a fost încărcată de entuziasm și voie 
bună, copiii distrându-se pe cinste.
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Transparență administrativă

 Modernizăm Drumul Regelui, până la limita cu județul Hunedoara!

u Hotărârea nr. 58 din 28.06.2024 privind aprobarea primei înscrieri în 
cartea funciară a unor imobile aparținând domeniului public al comunei Petriș;  
u Hotărârea nr. 59 din 28.06.2024 privind instrumentarea dosarului tehnic Schemei 
de ajutor de stat ,,Servicii de silvomediu, servicii climatice și conservarea pădurilor”; 
u Hotărârea nr. 60 din 28.06.2024 privind acordarea unui mandat special reprezen-
tantului Consiliului Local al comunei Petriș în Adunarea Generală a Asociaților 
Asociației de Dezvoltare Intercomunitară de Transport Public Arad în vederea 
aprobării modificării Contractului de delegare a gestiunii Serviciului de transport 
public local nr. 704/02.12.2019; u Hotărârea nr. 61 din 28.06.2024 privind apro-
barea primei înscrieri în cartea funciară a unui imobil aparținând domeniului public 
al comunei Petriș; u Hotărârea nr. 62 din 28.06.2024 privind stabilirea salariilor de 
bază pentru funcționarii publici și personalul contractual din cadrul aparatului de spe-
cialitate al Primarului comunei Petriș; u Hotărârea nr. 63 din 28.06.2024 privind 
rectificarea bugetului local al comunei Petriș pe anul 2024.

Drumul Regelui, unul dintre cele mai spectaculoase trasee din 
județul Arad, va fi modernizat. 

Consilierii județeni au aprobat documentația tehnico-economică, 
faza DALI şi indicatorii tehnico-economici aferenți modernizării 
drumului județean DJ 707. Acest drum pornește din Drumul Național 
7, limita de județ spre Hunedoara și parcurge comuna Petriș, trecând 
prin localitățile Petriș, Corbești și Roșia Nouă până la limita cu 
județul Hunedoara. 

Este un drum care are nu doar o importanță istorică, ci și una 
strategică, cel puțin din punct de vedere al potențialului turistic. Este 
o deschidere spre Hunedoara, spre stațiunea Vața, spre Țebea și, 
implicit spre Munții Apuseni. Dar, este o «poartă» cu două deschideri,  
pentru că potențialul turistic al zonei Petriș, coborând până la 
Săvârșin, va face din acest drum al Regelui un obiectiv care merită 
să fie parcurs.  

Reîncepem asfaltările!

În cadrul proiectului 
,,Modernizare infra- 

structură rutieră în loca-
litățile Corbești și Roșia 
Nouă din comuna Petriș, 
județul Arad” s-au reluat 
lucrările de asfaltare, aces-
tea începând de pe Valea 
Roșuța.

Sărbătoarea Sânzienelor la Castelul Salbek din Petriș

Sânzienele au venit la Castelul Salbek din Petriș împreună cu frumoasele 
expoziții din sticlă, cu un concert deosebit, cu un atelier de făcut întorsuri 

cu doamna Maria Elena 
Sere, cu produse locale 
prezentate de Asociația 
Zarand, cu un bufet cu 
bunătățuri alese.

O zi de sărbătoare în-
tr-o atmosferă de poveste. 

Felicitări Asociației 
Castel Salbek pentru 
organizare.

Obișnuiți cu evenimentele organi-
zate de EcoStuff Romania, de data 

aceasta a avut loc un nou eveniment, la 
Petriș în judetul Arad, la poalele Munților 
Zarandului – King’s Cross – Crosul Regelui 
(ciclism și alergare).

Au fost două zile pline de activități, 
cei mici au făcut coșulețe din pănuși, au 
țesut, au tras cu arcul, s-au jucat badminton 
(mulțumim pe această calea Asociația 
Mobilizează-te pentru echipamente), iar cei mari s-au cufundat în 
lumea plantele de leac „vrăjiți”de vraciul Ruben Stănilă. 

Un weekend pentru trup, minte și suflet în spatele căruiau au 

Modernizarea va include următoarele lucrări principale:
- Reabilitarea și lărgirea părții carosabile la o lățime cuprinsă 

între 3 și 6 metri, cu acostamente consolidate;
- Refacerea și consolidarea podețelor și a podurilor existente, 

inclusiv construirea unui nou pod cu deschidere de 24 metri peste 
Valea Petriș;

- Instalarea unui sistem rutier modern, care include straturi de 
material granular stabilizat, piatră spartă și asfalt de uzură;

- Amenajarea stațiilor de autobuz, platformelor de încrucișare și 
a parcărilor, inclusiv a unei parcări speciale lângă Primăria Petriș;

- Implementarea unui sistem eficient de drenaj, cu rigole 
prefabricate și podețe noi, pentru a preveni inundațiile și eroziunea 
malurilor.

Costul total al proiectului este de 57,8 milioane lei fără TVA 
(68,7 milioane lei cu TVA).

Din albumul comunei

King’s Cross Run – Crosul Regelui
stat temerarii de la EcoStuff Romania, 
Primăria comunei Petriș, Asociația Zarand 
producătorii locali și meșterii populari Maria 
Cerb, Maria Elena Sere, Loredana Moise, 
Eugen Petca, Stefan Adrian Basarabă, 
Romina Ruja, Ioan Crețiu,  Rodica Cociuba, 
voluntarii de la Școala Generală „Sabin 
Dragoi” din Petriș și de la Școala „Vasile 
Goldiș” din Arad, îndrumați de Lavinia 
Opriș, concurenții și cei care au venit să fie 

alături de noi. 
Ne vedem la anul, în ultimul weekend din luna mai, la următoarea 

ediție!

Felicitări copiilor de la școala din localitatea 
Obârșia pentru încheierea cu succes a anului școlar și 
pentru frumosul program prezentat!

Felicitări doamnelor învățătoare Anca Suba și 
Adrina Popovici  pentru întreaga muncă depusă!

Mulțumiri fundației ,,Rază de Soare“ pentru im-
plicarea în viața comunități noastre!
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Mulțumesc domnișoarei Adela Popescu pentru sprijinul acordat în realizarea 
acestei pagini -  Laura Cristina MIRCEA

LIPOVA
Să dea Dumnezeu ca cineva, adunând jurnalul „Banatul“ foaie după foaie, după ce se vor aduna cu sutele, cu miile, să spună: Aceasta este Biblia Banatului!

† IOAN Arad

 „Tuturor celor care ați fost prezenți astăzi la Lipova (...) vă mulțumesc!“

„La izvor de cânt și dor”

Tradiția binecunoscutului festival-concurs „La 
izvor de cânt și dor” a revenit la Lipova cu 

ediția 36, aducând un spectacol folcloric deosebit în 
fața publicului care îndrăgește muzica și dansul popular 
românesc și adunând în Stațiunea „Băile Lipova” peste 
1500 de oameni. 

Reluarea tradiției organizării mult îndrăgitului 
eveniment Festivalul-concurs interjudețean de folclor 
al orașului Lipova - „La izvor de cânt și dor”, organizat 
prin Primăria orașului Lipova și Consiliul Local Lipova, 

în parteneriat 
cu Stațiunea 
„Băile Lipova” 
a  fost o mare 
surpriză pregă- 
tită tuturor ce-
lor care iubesc 
folclorul și tra- 
dițiile româ-
nești. 

Artiști și 
ansambluri de 
mare valoare 
au pășit pe 
scenă pentru a 

oferi o seară memorabilă tuturor celor prezenți, iar cei 
15 tineri concurenți talentați, cu vârste cuprinse între 
9 și 25 de ani, s-au prezentat cu mari emoții în fața 
publicului și a juriului de specialitate, pentru a-și dovedi 
calitățile muzicale și pentru a obține un loc pe podiumul 
festivalului. 

Cea de-a doua partea a evenimentului a adus 
publicului prezent un spectacol folcloric de cântece 
și dansuri populare românești deosebit, prezentat de 
îndrăgiții artiști invitați la Lipova.

Festivalul-concurs interjudețean de folcor „La 
izvor de cânt și dor” din acest an a fost o ediție de 
mare succes, care a oferit Lipovei și celor peste 1500 
de cetățeni prezenți, un eveniment memorabil, un 
eveniment emoționant.

Lucrările pe străzile din Lipova continuă

Strada Clujului, acolo unde se află în plină desfășurare proiectul de introducere 
a rețelei de apă și canalizare, derulat prin CNI SA (Compania Națională de 

Investiții), se apropie de finalizarea lucrărilor, urmând ca odată introdusă rețeaua 
de apă-canal și branșamentele, să se continue cu asfaltarea acestei străzi. În același 
timp, se lucrează și la proiectul de asfaltare al străzilor, în prezent lucrările fiind în 

desfășurare pe Str. Lugojului, acolo unde se montează 
în prezent bordurile și rigolelele. Odată finalizată 
această etapă, urmează turnarea asfaltului pe carosabil 
și trotuare. După finalizarea Străzii Lugojului, se 
va continua cu asfaltarea pe celelalte străzi incluse 
în acest proiect: M. Viteazul, Mețianu, Clujului, 1 
Decembrie, M. Eminescu și Zorilor.

În tot acest timp, lucrările la toate proiectele aflate 
deja în desfășurare în orașul 
Lipova nu s-au oprit și nu se 
vor opri până la finalizarea 
lor totală, iar o serie de alte 
proiecte noi aflate în pregătire 
se apropie în ritm alert de 
startul lucrărilor.

SVSu Lipova

Stadionul ,,Șoimii Lipova” a fost gazda etapei județene a Concursurilor pro-
fesionale ale Serviciilor Voluntare și Private pentru Situații de Urgență, 

ediția 2024.  Profesioniștii SVSU, oamenii deosebiți care salvează vieți, au făcut 
cele mai frumoase demonstrații în cadrul probelor de concurs.

Cele 4 loturi reprezentative ale Serviciilor Voluntare au participat la această 
competiție cu toate forțele, dovedind 
încă o dată profesionalism, implicare 
totală și multă ambiție. Toate echipele 
au avut o participare ireproșabilă, 
dând dovadă de mult curaj, atenție, 
fair play și iscusință. Felicitări 
băieților care formează echipajul 
reprezentativ al SVSU Lipova, care 
deși au obținut locul III, au realizat 
toate probele la cel mai înalt nivel. 

Ziua în care sărbătorim „Înălțarea Domnului”, una dintre cele 
mai mari sărbători a creștinilor, este o zi specială, când în 

întreaga țară se sărbătorește totodată și „Ziua Eroilor”.
Creștinii ortodocși sărbătoresc această zi, cu dublă însemnătate 

și extrem de importanta pentru poporul român, la 40 de zile de la 
Sărbătoarea Învierii Domnului.

„În memoria eroilor căzuți la datorie, la  
Lipova, cu inimile și sufletele la unison, gându-
rile și eterna noastră recunoștință s-au îndreptat 
către eroii neamului românesc, pe care i-am co- 
memorat în cadrul unui ceremonial cultural-reli- 
gios cu depuneri de coroane de flori la toate monu- 
mentele și troițele existente pe raza orașului  
nostru. Cu toții împreună am adus, astfel, un 
omagiu eroilor neamului românesc, care în 
semn de nemărginită dragoste de țară și popor, 
și-au dat viața pe câmpul de luptă pentru libertate, adevăr și credință.

Evenimentul a fost unul deosebit, avându-i alături de mine pe  
Ioan Lăpădat - viceprimar și colegii mei, membrii Consiliului Local  
Lipova, reprezentanți ai Structurilor MAI: Poliția Română și Jandar-
meria Română, precum și reprezentanţi ai ACMRR (Asociaţia Ca-
drelor Militare în Rezervă şi Retragere - Filiala Lipova), reprezentanți 

ai Liceului „Sever Bocu” Lipova - prof. Corina Berzovan - director 
și prof. Emanuela Angheluș, ai Liceului „Atanasie Marienescu” 
Lipova: prof. Cristina Ianculescu - director adjunct, împreună cu 
copiii și cadrele didactice din clasele I-IV și clasele V-VIII din 
Lipova și Radna. Nu în ultimul rând ne-au fost alături reprezentanţi 

ai Bisericilor Ortodoxe din Lipova, Şoimoş 
și Radna - preoții Raul Moț, Vasile Jivănescu 
și Mircea Șirian, care au oficiat și slujbele 
religioase de pomenire și, desigur, cetățeni 
ai orașului Lipova, manifestările organizate 
fiind deschise tuturor celor care și-au dorit să 
participe. Dumneavoastră, tuturor celor care ați 
fost prezenți astăzi la Lipova și ați sărbătorit 
Ziua Înălțării Domnului alături de noi, aducând 
totodată un omagiu eroilor neamului românesc, 
vă mulțumesc! Vă mulțumesc pentru parti-

cipare, colaborare și implicare, pentru că ați ales ca azi să ne fiți 
aproape și împreună să facem posibile aceste momente solemne în 
memoria celor care au fost, sunt și vor fi mereu eroii României și 
datorită cărora noi, cei de azi, călcăm pe acest pământ românesc, 
trăim și ne bucurăm țara noastră România“, a spus primarul orașului 
Lipova, domnul Florin Fabius Pera.

Florin Fabius PERA - Primar al orașului Lipova
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REMETEA MARE
TimișSă dea Dumnezeu ca cineva, adunând jurnalul „Banatul“ foaie după foaie, după ce se vor aduna cu sutele, cu miile, să spună: Aceasta este Biblia Banatului!

† IOAN

Pagină realizată de Luminița MUNTEANU

 „La capătul fiecărei competiții, participanții trebuie să-și strângă mâna!“
Cosmin CHIRA - Viceprimar al comunei Remetea Mare

Merită să aştepţi pe cineva care nu te iubeşte?

La această întrebare, Ion Cosmovici, teolog, psiholog, doctor în ştiinţe 
politice, consideră că „mulţi vor spune că nu are rost, eu zic că în 

principiu nu e nici absurd, nici fără rost. Contează, îns,ă cine e 
persoana și cine ești tu. Merită să aștepţi dacă simţi şi mai ales dacă 
știi sigur că celălalt mai are ceva important de descoperit în viaţă, 
iar după ce va intra pe «next level», pe o nouă linie de viaţă, vei fi 
din nou un candidat la fel de bun sau mai bun decât alţii.

Acest tip de descoperire care ridică pe unul din parteneri la o 
altă treaptă de percepţie e partea bună din toate comediile romantice. Şi e ceva 
adevărat: e ce numesc eu «terapie prin film», doar că fiecare film e, de fapt, o 
singură ședinţă, cu o singură lecţie de viaţă. De exemplu, tipa nu a trecut de 
stadiul de «mascul» în relaţia cu bărbaţii, și doar într-o bună zi va descoperi 
ce înseamnă un «om» sau «prieten» pe lângă «mascul». Sau invers, tipul nu a 
descoperit acest stadiu în relația cu femeile.

Sunt foarte multe astfel de scenarii ilustrate în filme, care sunt foarte 
adevărate în viaţa reală,” constată autorul articolului cu același titlu.

 În cadrul rubricii „Tinere condeie”, publicăm eseul despre 
viitor scris de eleva Maria Enea din comuna Remetea Mare.

Viitorul ne rezervă multe provocări

Viitorul este incert și plin de necunoscut. Cu toate 
acestea, este extrem de important să ne gândim la 

el și să ne pregătim pentru ceea ce va urma.
Într-o lume în schimbare rapidă, trebuie să fim deschiși 

și flexibili, pentru a face față provocărilor și oportunităților 
care ne vor apărea în viitor. Tehnologia avansează rapid și 
influențează tot mai mult modul în care trăim și lucrăm. 
Este esențial să fim la curent cu ultimele evoluții și să fim 
pregătiți să ne adaptăm la noile cerințe și nevoi.

De asemenea, schimbările climatice 
și impactul asupra mediului înconjurător 
sunt alte aspecte importante pe care trebuie 
să le luăm în considerare atunci când ne 
gândim la viitorul nostru. Este crucial să 
fim responsabili și să luăm măsuri pentru 
a proteja planeta și a asigura un viitor 
sustenabil pentru generațiile viitoare.

În egală măsură, este esențial să ne gândim la viitorul 
nostru personal și profesional. Este important să ne stabilim 
obiective și să lucrăm pentru a le atinge, să ne dezvoltăm 
abilitățile și să ne pregătim pentru oportunitățile care se 
vor ivi în viitor.

În concluzie, viitorul ne rezervă multe necunoscute și 
provocări, însă este important să fim deschiși, pregătiți și 
flexibili pentru a face față acestora. Este esențial să fim 
responsabili și să luăm măsuri pentru a ne construi un 
viitor mai bun, atât pentru noi înșine, cât și pentru societate 
și mediul înconjurător.

Domnule Cosmin Chira, au trecut și 
aceste alegeri în urma cărora ați 

devenit noul primar al comunei.
Este adevărat, alegerile au trecut, și ca 

fost sportiv, pot să vă spun că, la capătul 
fiecărei competiții, participanții trebuie să-și 
strângă mâna. Asta, cu atât mai mult cu cât 
sunt consăteni.

S-a întâmplat asta și la Remetea Mare?
În mare parte da. Sigur, au fost și gesturi de cartonaș galben, dar 

nu de roșu.
Putem trece la treabă?
Desigur!
Cum stați cu infrastructura?
Am investit și continuăm să investim în infrastructură și asta nu 

numai în Remetea  Mare. Sigur, baza este canalizarea. Așadar, pentu 
o dezvoltare sănătoasă, acesta a fost unul dintre obiectivele funda-
mentale ale Primăriei comunei Remetea Mare.

Veți avea și investitori?
Investitori avem și acum, dar am convingerea că numărul lor va 

crește. O rețea de canalizare modernă reprezintă o garanție în acest 
sens. Da, am investit puternic în infrastructură și consider ca vor veni 
și investitorii. Apoi, să nu uităm că Remetea Mare se află aproape de 
autostradă și aeroport, ceea ce este foarte important pentru investi-
tori. Este clar ca vor veni și investitorii, când vor auzi că avem toate 
facilitățile și, da, avem nevoie de investitori.

Ce va reprezenta o latură importantă în economia comunei 
dumneavoastră? 

Parcurile industriale, ele se vor dezvolta în următorii ani și vor 
atârna greu în economia localității.

Frumos, Remetea-Mare este deschisă la orice propunere de 
investiții. Cu siguranță, Remetea va avea un viitor strălucit.

Doamnă Munteanu, avem o zonă industrială serioasă, avem 
fabrici, avem parcuri industriale. Și trebuie menționat că 80% din 
bugetul local provine de la aceste parcuri industriale. Așa că, dacă tot 
mai avem teren, așteptăm în continuare noi investitorii la Remetea 
Mare și Ianova.

Ei, dar cum stați cu proiectele culturale?
Pe lângă clasicele rugi banățene, pe care le organizăm an de an, 

avem festivalurile și târgurile de Crăciun. Am ajuns la ediția a treia. 
Apoi, în fiecare an de „Ziua copilului” organizăm concursuri și ofe-
rim premii elevilor foarte buni, fiindcă în primul rând este ziua lor. 
De asemenea, mai desfășurăm concursuri de poezie în grai bănățean. 
Participă de fiecare dată copii din toate localitățile Timișului și ne 
mândrim cu aceste reușite. În 2023 au participat 120 de copii. O rea-
lizare mare de care suntem mulțumiți.

Cum stați cu tinerii, se mai întorc ei în comună ?
Fiind o comună periurbană dezvoltarea de infrastructură și școli 

era inevitabilă, iar multe familii tinere se îndreaptă către Remetea 
Mare și satul Ianova care este foarte frumos. Se află la 15 km de 
Timișoara. Avem locuri cu toate utilitățile, unde tinerii își pot con-
strui locuințe. Sunt străzi ușor accesibilile și pot ajunge la Timișoara 
cât mai repede.

Despre PUZ, ce-mi puteți spune?
Vor fi 90 de locuri de case destinate tinerilor și cu siguranță ei 

vor veni să își construiască astfel locuințele necesare. În primul rând 
îi ajutăm pe tinerii din localitate, dar vor fi ajutați și ceilalți care vor 
veni să caute un loc de casă.

Vă mulțumesc domnule... viceprimar sau primar, cum să vă 
spun?

Spuneți-mi Cosmin Chira, că îmi place o vorbă a prietenului 
nostru Vasile Todi...

Cum sună ea?
Om împlinit ești atunci când ți se spune numele nu funcția.

Trebuie să știți…
În țară circulă foarte mulți bani falși. Anul trecut, autoritățile au găsit 

aproape 6.000 de bancnote falsificate. Dacă aveți suspiciunea că ați primit 
o bancnotă falsă, trebuie să știți principalele metode de verificare.

Inițial, o puteți compara cu o alta despre care aveți certitudinea 
că este adevărată. Calitatea hârtiei diferă, iar la lumină ar trebui să 
vedeți anumite reflexii. Banda de securitate trebuie să traverseze pe 

orizontal hârtia și este vizibilă. Totodată, scrisul în relief e o altă caracteristică 
unică pentru a fi sigur că banii nu sunt falși. Totuși, dacă suspiciunile vă sunt 
confirmate, trebuie să predați imediat valutele falsificate la poliție sau la bancă. În 
cazul în care repuneți banii falși în circulație ați putea fi pedepsit penal.
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DENTA
TimișSă dea Dumnezeu ca cineva, adunând jurnalul „Banatul“ foaie după foaie, după ce se vor aduna cu sutele, cu miile, să spună: Aceasta este Biblia Banatului!

† IOAN

Pagină coordonată de prof. Luminița EFTENIE

 1 Iunie - în Denta

Am un nume de zeiță,
Tatăl meu mi l-a ales.
S-a rugat să fiu fetiță,
Dumnezeu l-a înțeles!

M-a trimis în astă lume
După cum tata a cerut
Și cu rele și cu bune,
Eu întocmai m-am născut.

Și-a dorit să-i fiu tezaur,
O comoară adevărată,
El mi-a dat părul de aur,
Să-l împace pe-al meu tată.

Tata a vrut să semănăm,
Dumnezeu l-a ascultat.
Două picături suntem,
Căci perfect l-am copiat.

Toate câte și-a dorit
Când pe Domnul l-a rugat,
Toate i s-au împlit,
Are fată, nu băiat!

Diana
Gencianu Cristean 

Ovidiu Liszkai

Recomandare de carte

În 2022, a apărut la editura Litera culegerea de 
ficțiuni ,,Dragostea când te doare” în cadrul colecției 

Biblioteca de proză contemporană, aflată sub coordonarea 
Doinei Ruști. Iubirea a fost mereu o temă preferată de 
scriitori, amintim că de-a lungul timpului, diverse texte au 
cucerit publicul, prin efervescența trăirii acestui sentiment 
(O mie și una de nopți, Romeo și Julieta, Tristan și Isolda, 
Doamna Bovary, Anna Karenina și exemplele pot continua). 

Culegerea de față se înscrie în categoria cărților 
de vacanță, putând fi plasată din punct de vedere literar 
între confesiunea poetică și drama realistă. Mulți dintre 
autori sunt poeți la origini (Ligia Pârvulescu, Liviu G. 
Stan, Radu Găvan, Dan Sociu), dar și maieștri ai stilului 

confesiv (Andrei Panțu, Liviu G. 
Stan, Laura Sorin, Emilia Toma, 
Dan Sociu, Irina Georgescu Groza, 
Cosmin Leucuța) sau ai stilului 
indirect liber (Florin Spătaru, Ligia 
Pârvulescu, Radu Aldulescu, Radu 
Găvan, Delia Hügel, Dorian Dron, 
Allex Trușcă, Doina Ruști). Aceste 
povești de iubire comunică între 
ele, alcătuind o hartă a iubirii văzută 
prin ochii contemporaneității. 
Cartea de față e mai mult decât text, 
cuvinte, este o experiență pe care o 
recomand tuturor. Lectură plăcută!

Anunț 

Conform OUG 155/2001, art. 13, 
sterilizarea, microciparea și vacci-

narea câinilor 
sunt obliga- 
torii. 

Persoane- 
le care au câini 
sunt obligate 
prin lege să  
respecte anu-
mite reguli, ce 
contribuie atât 
la sănătatea și  
siguranța patru- 
pedului, cât și a 
persoanelor din 
jur. Amenzile 
pentru neres-
pectarea aces-
tor prevederi 
sunt cuprinse între 5.000 și 10.000 lei. 
Începând cu data de 03.06.2024 se va începe 
sterilizarea câinilor. 

Pentru programări/informații: 
0731 605 385.

În fiecare an, în prima zi de 
vară, se celebrează Ziua Co-

pilului, prilej de a sărbători cea mai 
frumoasă perioadă din viaţa fiecărui 
om – copilăria, de a oferi sprijin co-
piilor, de a aprecia şi iubi copiii şi 
de a promova respectarea drepturi-
lor și bunăstarea copiilor din toată 
lumea.

La Denta, în acest an, co-
piii au fost sărbătoriți în 1 iunie, 
cu tobogane gonflabile, oglinda 
magică, animatori și jocuri distrac-
tive, activitățile fiind organizate 
de Primăria Denta și Consiliul lo-
cal Denta cu susținerea domnului 
primar Petru Tapanov. Distracția a 
fost pe cinste, copiii având ocazia 
să-și facă noi prieteni, să desfășoare 
activități fizice și să se relaxeze în 
natură alături de părinții lor. 
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VOITEG
TimișSă dea Dumnezeu ca cineva, adunând jurnalul „Banatul“ foaie după foaie, după ce se vor aduna cu sutele, cu miile, să spună: Aceasta este Biblia Banatului!

† IOAN

Pagină realizată de Florentina Violeta NISTRU

Camelia FOGAȘ - Director Școala Gimnazială Voiteg

„Copii minunați și coregrafi de excepție s-au adunat la Voiteg pentru a sărbători 
tradiția și portul popular!“

Anunț

Consult oftalmologic gratuit, marți, 
23 iulie între orele 9-12 la sediul 

primăriei. Nu este necesară programarea 
telefonică.

Sala de sport - Școala 
Gimnazială Voiteg!

Proiectul pentru sala de sport de 
la Școala Gimnazială Voiteg 

este în curs de finalizare.
Se construiește o sală multifunc-

țională de sport, dotată și cu câteva apa-
rate de fitness pentru tinerii din comună, 
doritori de mișcare.

În curând copiii și tinerii din comu-
na Voiteg se vor putea bucura de toate 
condițiile pentru a face mișcare.

Balul Portului Popular, ediția a XI-a, a fost 
un regal al ansamblurilor folclorice. Co-

pii minunați și coregrafi de excepție s-au adunat la 
Voiteg pentru a sărbători tradiția și portul popular. 
La reușita acestui eveniment marcant pentru comu-
nitatea noastră au contribuit mulți oameni cu suflete 
mari, care și-au dat toată silința ca invitații noștri să 
fie mulțumiți. Astfel, aș dori să mulțumesc din su-
flet domnului primar Niculae Ioan Pop, domnilor 
master chefi de la bucătărie Dan Costache și Ko-
vacs Lucian, doamnei Corina de la magazinul ,,La 
doi pași“, colegei noastre - doamna prof. Janeta 
Igreti pentru minunatele cilimuri țesute de bunica 
și străbunica dânsei, colegelor mele de la școală - 
Laura, Luminița, Viorica, Mioara, Ica, Florentina, 
Doris, părinților Lorena Chirilă, Ramona Andreea 
Gherban, Cristina Kovacs, Claudia și Adi Cornea, 
Florentina și Ionel Lina, Adina Gabor, Tranca Mi-
haela, Adi Simancovici, Waltner Florin. Acești 
oameni minunați au muncit enorm pentru reușita 
acestui eveniment! 

Mulțumim copiilor care au rezistat eroic la 
temperaturile mari și au dansat sublim, mulțumim 
profesorilor coregrafi Cristina și Raul Lazăr, care 
împreună cu Radu Cuciureanu, corepetitorul nostru 
au străbătut sute de km pentru ca să fie lângă marea 
familie „Voitegeana“.

Mulțumim Tarafului Pro Datina, conducerea 
muzicală prof. Adrian Scorobete, mulțumim tine-
relor și talentatelor soliste Giulia Popovici și Sara 
Bocșan!

Mulțumim frumos șoferului nostru minunat 
Leonard Blidariu  pentru sprijinul necondiționat!

Din albumul comunei

Succesul este definit de perseverență și deter-
minare pentru absolvenții de clasa a VIII-a 

ai școlii noastre. 
Ați muncit din greu pentru acest moment și 

acum este timpul să recoltați roadele eforturilor 
voastre. 

Noi, cadrele didactice vă dorim să străluciti la 
examenele ce bat la ușa. Cu mult curaj și maximum 
de concentrare veți reuși! Suntem alături de voi și vă 
dorim mult, mult succes!
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ANOTIMPUL IUBIRII E NESFÂRSIT!

 nzestrat cu o tipică franchețe oltenească, omul Dan 
Gaiță își cucerește nu numai prietenii, prin exuberanța 
discursului străin de sinuozitățile și prețiozitățile inte-

lectualului, prin spiritul antonpannesc al verbului neastâmpărat, 
neliniștit, sărind ca o suveică de la suprafață în subteran și invers. 
Arteziana comunicativității sale nu te plictisește, nu te agasează, 
ci te menține în priză; nu-ți permite să pierzi zvâcnirile bruște, 
neprevăzute, ale spiritului său. Admir la interlocutorul meu felul 
în care își cultivă libertatea spiritului. Nu doar o libertate de for 
intim, firește, ci și cea de manifestare.

               Vasile TODI

Vorbiți-mi despre Dan Gaiță la vremea crudității juvenile.
Cred că ar trebui să îmi întrebați părinții sau profesorii din școala 

generală. Știu sigur că eram conștiincios și introvertit, romantic și 
visător. Dar, în același timp, cu o dorință supradimensionată de a 
performa, de fapt de a fi primul, indiferent dacă era vorba despre 
școală sau despre pasiuni sau despre joaca cu vecinii de bloc... Cred, 
acum, că această presiune continuă mi-a făcut mult rău, chiar dacă 
setea continuă  de performanță este apreciată de către orice părinte....

Prejudecățile nu sunt doar percepții apriorice, conturate 
înaintea judecării lucrurilor, cum se înțelege etimologic, ci și forme 
ale cutumei sociale, expresii ale psihologiei colective. Vă deranjează 
preconcepția atunci când o întâlniți la pacienții dumneavoastră?

Din păcate mă deranjează, adeseori mai mult decât ar trebui... 
Dar, încerc mai degrabă să fac „coaching”, ajutându-l pe pacient să 
ajungă singur la concluzia corectă, fundamentată științific, nu doar 
impunând niște schimbări radicale ale modului său de viață.

V-am adresat această întrebare cu gândul urcat 
în lumea lui Constantin Țoiu, acolo unde îl întâlnim pe 
Negotei gâfâind prin nămeți. Se oprea des, inima... Ca 
prevenție, autorul îl asigură pe Negotei că nu e recomandat 
să se plimbe pe o vreme ca aia. Prejudecată?

Prevenția nu are legătură cu „trebuie!” Ci cu „este 
mai bine sau este mai prudent” să faci așa...

Ce anotimp îi place inimii, domnule?
Anotimpul iubirii, bineînțeles! Care e nesfârșit!
Că veni vorba de iubire, am primit recent de la o 

cititoare a jurnalului „Banatul“ și, desigur, a dialogurilor 
noastre, propunerea de a vă adresa și o întrebare din partea 
cititorilor, caz în care voi începe chiar cu o întrebare a sa. 
Sunteți de acord?

Sigur că da! Aștept cu emoție și nerăbdare...
Bun, întreabă domnișoara profesor Carmen Popescu din orașul 

Lugoj, «prin ce se aseamănă și prin ce se diferențiază un distrat de 
un îndrăgostit?»

Cred că e greu să-i diferențiezi la prima vedere... Dar nu mă 
îndoiesc ca fetele au abilități mult mai performate decât noi, băieții, 
ca să diferențieze cu acuratețe distratul de îndăgostit. Să fie oare un 
tip de întrebare în care cel care întreabă știe perfect răspunsul, iar 
scopul întrebării e doar dorința de a pune lumina pe propria persoană, 
expertă în a răspunde impecabil?

Papa Ioan Paul al II-lea, polonezul împușcat de turcul șiret care 
zicea că-i Hristos, spunea odată că „bogăția, dacă ne gândim bine, 
nu constă în acumularea de bunuri, ci în limitarea necesităților.”Era 
după una din călătoriile lui în țările nevoiașe, și ăstora ce să le 
zici? Cam acestea sunt cuvintele lui. Aș dori să faceți o remarcă pe 
această chestie a „necesităților limitate” și din ipostaza de medic.

Este evident că specia umană a fost creată pentru un mediu în 
care penuria și nu abundența era regula zilnică... Și, la fel de evident 
că, indiferent de beneficiile evoluției, abundența deșănțată pe termen 
lung ne erodează sănătatea. Fie că e vorba de sănătate fizică sau 
mintală.

Domnule profesor Dan Gaiță, când un om vine la dumneavoastră 
cu o criză gravă a unei boli cardio-vasculare, diagnosticată ca 
esențială – prin urmare incurabilă – ce gând nespus lui vă cutreieră 
prin suflet?

Din punct de vedere medical „esențial” este cuvântul ce 
înlocuiește „primar”, adică nu știm o cauză evidentă... Aceasta 
însă nu este sinonim cu „incurabil”, în condițiile în care medicina 

,

modernă ne oferă azi multiple soluții terapeutice. La urma urmei, 
oricând prefer să reduc suferința dată de boală, chiar dacă nu am 
găsit cauza acelei boli, decât să nu pot reduce suferința într-o boală 
căreia îi știu diagnosticul...

Expresia argotică „a avea inima-n pioneze”, care parcă a 
anticipat cu câteva decenii stenturile cardiace, mă îndeamnă să vă 
rog să spuneți cititorilor noștri când trebuie să conștientizeze omul 
că are nevoie de acest dispozitiv?

Stentul e asemănător cu un arc de pix expandabil. Iar implantul 
de stent, ca  soluție terapeutică modernă, e doar partea intervențională, 
ce trebuie dublată de o strategie terapeutică medicamentoasă și de o 
optimizare a modului de viață. Pe durata întregii vieți!

În activitatea sa medicală, profesorul Dan Gaiță mizează, 
uneori, pe hazard?

Norocul ține cu profesioniștii întreprinzători și curajoși, nu? 
Dar, bineînțeles că norocul nu trebuie supralicitat, ci doar de luat în 
seamă, acceptat și integrat...

Ce poziție adoptați față de propriul trecut?
Căldură nostalgică și acceptare înțeleaptă.
Domnule profesor, înainte de a vă adresa următoarea întrebare 

trebuie să vă spun că eu, de 4-5 ani, nu urmăresc niciun post de 
televiziune românesc, pentru că îmi creează o viziune catastrofală. 
Dumneavoastră, în ce relație vă aflați cu mass-media românească?

Avem politicienii pe care îi merităm, de ce nu am avea și presa pe 
care o merităm? Ia să avem mai multă grijă și respect față de calitatea 
informației, nu am putea da, astfel, o șansă în plus onestității?

Trăim un veac încă neașezat geopolitic. Știți că în 1945, pentru 
prima oară în istorie, o țară – SUA – avea în mână distrugerea 

tuturor celorlalte. Și, totuși, americanii n-au acționat, 
creându-și astfel o poziție morală pe care, în acest 
secol crud și cinic, credeți că ar putea să o părăsească?

Depinde de fiecare dintre noi – somnul rațiunii 
naște monștri. Întotdeauna!

Că veni vorba, eu compar America de azi cu epoca 
de decadență a Imperiului Roman. Dumneavoastră?

America, așa cum e ea, e etalonul major de 
democrație și de leadership. Ar fi perfect să avem o 

Europă care să înlocuiască modelul Americii. Cum să facem asta 
însă, cu atât de mulți euro-sceptici?

Vă plictisește politica?
Nu. Aș putea spune că e răul necesar – și cred că de fapt nu 

politica e rea, ci modul în care ne raportăm la ea...
Plecați des din țară, poate fi plecarea momentul cel mai trist al 

oricărei veniri?
Plecarea e mereu soră cu tristețea... Dar și cu oportunitatea și 

progresul...
Apropo de plecări, după sute de mii de ani de nomadism, 

oamenii au devenit sedentari. Ultimii reprezentanți ai nomadismului 
au privit această prăbușire a lumii lor drept sfârșitul lumii. Pentru 
sănătatea lumii de azi trebuie să redescoperim pașii nomadului?

Nu știu dacă într-adevăr a fi nomad este un lucru rău sau că doar 
suntem obsedați de etichete... E sigur diavolesc doar modul în care 
războiul sau neajunsurile fac ca oamenii să devină nomazi...

Umblând prin acele străinătăți ați constatat că universul de 
valori al civilizațiilor noastre moderne se prăbușește?

Da, civilizația e în pericol, dar când a fost altfel? Dar, în orice 
criză stă și calea către potențiala rezolvare optimă, nu?

Acum că ne-a venit și cafeaua, să însoțim tabietul cu strofa de 
poezie și apoi, vorba mamei lui Niculae Moromete – „Să ne mai 
amânăm”.

Din ciclul sublimului purității iubirii și al sentimentelor fără de 
prihană, vă propun una dintre strofele pe care le port în suflet încă 
din adolescență, formulată în stilul unic, arghezian: „Şi acum c-o 
văd venind / Pe potecă solitară,/De departe, simt un jind / Şi-aș voi 
să mi se pară.”

(urmarea în nr. viitor)

Dialog în vremea monologurilor
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